

Program hospodárskeho rozvoja

a

sociálneho rozvoja

2016– 2021

(s výhľadom do Roku 2023)



**Obec:** Topoľovka

**Adresa:** OcÚ Topoľovka 194, 067 45 Topoľovka

**Zastúpená:** Ing. Štefan Ladičkovský (starosta)

**IČO:** 00323659

**Telefón:** 057 / 778 11 33

**Email:** topolovka@wmx.sk

Obsah

Úvod 6

1 Všeobecná charakteristika obce 8

1.1 Geografická analýza obce 8

1.2 Historický vývoj obce 14

1.3 Sociálno-demografická analýza 16

1.4 Analýza hospodárskeho rozvoja 33

1.5 Analýza environmentálneho rozvoja 36

1.5.1 Odpadové hospodárstvo 39

1.6 Analýza sociálneho a kultúrneho rozvoja 40

1.6.1 Školstvo 40

1.6.2 Zdravotníctvo 40

1.6.3 Sociálna starostlivosť 40

1.6.4 Iné verejné inštitúcie a miestne služby 40

1.6.5 Kultúra 41

1.6.6 Iné voľnočasové aktivity 42

1.6.7 Cestovný ruch 42

2 SWOT 44

3 Strategická časť 48

4 Programová časť 53

5 Realizačná časť 59

5.1 Inštitucionálne a organizačné zabezpečenie 59

5.2 Komunikačná stratégia 61

5.3 Monitorovanie a hodnotenie 61

5.4 Akčný plán 62

6 Finančná časť 65

6.1 Indikatávny finančný plán na celú realizáciu Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce 65

7 Záver 70

8 Prílohy 71

Príloha č. 1 Vyhodnotenie dotazníka 71

Tieto symboly predstavujú trojicu (štvo**Zoznam tabuliek**

[Tabuľka 1: Stav trvale bývajúceho obyvateľstva k 31.12. 2015 (Osoba) 16](#_Toc463214473)

[Tabuľka 2: Vekové rozloženie obyvateľstva z hľadiska pohlavia z roku 2011 17](#_Toc463214474)

[Tabuľka 3: Početnosť vekových kategórií obyvateľov 18](#_Toc463214475)

[Tabuľka 4: Prírastok obyvateľov v rokoch 2006 - 2015 19](#_Toc463214476)

[Tabuľka 5: Migračné saldo Obce Topoľovka 2006 - 2015 20](#_Toc463214477)

[Tabuľka 6: Národnosť obyvateľov obce Topoľovka 21](#_Toc463214478)

[Tabuľka 7: Vierovyznanie obyvateľov obce Topoľovka 22](#_Toc463214479)

[Tabuľka 8: Rodinný stav obyvateľov obce Topoľovka 22](#_Toc463214480)

[Tabuľka 9: Vzdelanostná štruktúra obyvateľov 23](#_Toc463214481)

[Tabuľka 10: Obyvateľstvo podľa pohlavia a stupňa najvyššieho dosiahnutého vzdelania v roku 2011 24](#_Toc463214482)

[Tabuľka 11: Počítačové zručnosti obyvateľov obce Topoľovka 25](#_Toc463214483)

[Tabuľka 12: Obyvatelia z hľadiska produktívneho veku 26](#_Toc463214484)

[Tabuľka 13: Obyvatelia podľa ekonomickej aktivity v obci Topoľovka a  sr 27](#_Toc463214485)

[Tabuľka 14: Ekonomicky aktívneobyvateľstvo podľa pohlavia, dochádzky do zamestnania a odvetvia ekonomickej činnosti: 28](#_Toc463214486)

[Tabuľka 15: Obyvateľstvo podľa postavenia v zamestnaní a ekonomickej aktivity 30](#_Toc463214487)

[Tabuľka 16: Hospodárenie obce 33](#_Toc463214488)

[Tabuľka 17: Prehľad investičných aktivít v obci od roku 2010: 34](#_Toc463214489)

[Tabuľka 18: Vývoj podnikateľského prostredia 2005-2015 35](#_Toc463214490)

[Tabuľka 19: Občianska vybavenosť v obci 41](#_Toc463214491)

[Tabuľka 20: Kluby pôsobiace v obci Topoľovka 42](#_Toc463214492)

[Tabuľka 21: PREHĽAD ŠPECIFICKÝCH CIEĽOV a OPTRENÍ 50](#_Toc463214493)

[Tabuľka 22: Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 1 54](#_Toc463214494)

[Tabuľka 23: Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 2 56](#_Toc463214495)

[Tabuľka 24: Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 3 57](#_Toc463214496)

[Tabuľka 25: Akčný plán aktivít 62](#_Toc463214497)

[Tabuľka 26: Tabuľka model doplnkového financovania 66](#_Toc463214498)

**Zoznam grafov**

[Graf 1: Vývoj počtu obyvateľov 2006 - 2015 17](#_Toc463214515)

[Graf 2: Obyvatelia podľa pohlavia a veku 18](#_Toc463214516)

[Graf 3: Trend prírastu v rokoch 2006 - 2015 19](#_Toc463214517)

[Graf 4: Migračné saldo obce Topoľovka 2006 - 2015 20](#_Toc463214518)

[Graf 5: Úroveň vzdelania obyvateľov obce Topoľovka a SR 23](#_Toc463214519)

[Graf 6: Počítačové zručnosti obyvateľov obce Topoľovka 25](#_Toc463214520)

[Graf 7: Obyvatelia podľa ekonomickej aktivity v obci Topoľovka a  SR 28](#_Toc463214521)

[Graf 8: Podiel poľnohospodárskej a nepoľnohospodárskej pôdy 36](#_Toc463214522)

[Graf 9: Poľnohospodárska pôda 37](#_Toc463214523)

[Graf 10: Nepoľnohospodárska pôda 37](#_Toc463214524)

# Úvod

Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka (ďalej PHSR) je rozvojový dokument, ktorý je vypracovaný v súlade so zákonom č. 539/2008 Z. z. o podpore regionálneho rozvoja v znení zákona č. 309/2014 Z. z.

Vypracovaním Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce sa dosiahne zavedenie procesu strategického plánovania do života obce a zlepšenie zručností a schopností rozvojových aktivít, zvýši sa jej konkurencieschopnosť pri uchádzaní sa o podporu zo štrukturálnych fondov EÚ, obzvlášť v rámci operačných programov zameraných na budovanie miestnej infraštruktúry.

Výsledkom tohto má byť kvalitný a uskutočniteľný dokument, ktorý má za sebou mobilizáciu vnútorných zdrojov, hmotných, finančných, ale hlavne ľudských zdrojov, ktoré sú nevyhnutnou časťou implementácie rozvojovej stratégie Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce.

Zákon č. 539/2008 Z.z. o podpore regionálneho rozvoja §8 cit.

* Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce je strednodobý rozvojový dokument, ktorý je vypracovaný v súlade s cieľmi a prioritami ustanovenými v národnej stratégii a zohľadňuje ciele a priority ustanovené v programe hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja vyššieho územného celku, na území ktorého sa obec nachádza a je vypracovaný podľa záväznej časti územnoplánovacej dokumentácie obce.
* Vypracovanie programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce zabezpečuje obec pri uplatnení partnerstva.
* Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce pozostáva z analyticko-strategickej časti a programovej časti.
* Aktualizácia programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce sa vypracúva podľa potreby a jeho aktualizáciu schvaľuje obecné zastupiteľstvo.
* Schválenie programu rozvoja obce a príslušnej územnoplánovacej dokumentácie, ak jej spracovanie vyžaduje osobitný predpis je podmienkou na predloženie žiadosti obce o poskytnutie dotácie zo štátneho rozpočtu a z doplnkových zdrojov podľa [§ 4 ods. 2](http://www.zakonypreludi.sk/zz/2008-539#f6727629).
* Plán je otvorený dokument, ktorý by sa mal pravidelne písomne dopĺňať a aktualizovať, podľa vopred stanovených pravidiel, potrieb obyvateľov obce, jeho návštevníkov a potenciálnych investorov, s cieľom v maximálnej možnej miere zvýšiť životnú úroveň obyvateľov obce a uspokojiť ich potreby a požiadavky.

**Analyticko-strategická časť** PHSR je zameraná na predstavenie hospodárskej a sociálnej situácie obce Topoľovka, východiskom ktorej je súhrnná geografická, kultúrno-historická a sociálno-ekonomická a eniviromentálna situácia obce. Určenie rozvojového potenciálu a limitov rozvoja územia vychádza z analýzy súčasného stavu a potrieb v oblasti udržateľného rozoja obce s následným určením priorít rozvoja obce.

**Zoznam skratiek**

|  |  |
| --- | --- |
| OP ĽZ | Operačný program ľudských zdrojov |
| MŠ SR | Ministerstvo školstva Slovenskej republiky |
| MK SR | Ministerstvo kultúry Slovenskej republiky |
| IROP | Integrovaný regionálny operačný program |
| OP EVS | Operačný program Efektívna verejná správa |
| OP KŽP | Operačný program Kvalita životného prostredia |
| SACR | Slovenská agentúra cestovného ruchu |
| SARIO | Slovenská agentúra pre rozvoj investícii a obchodu |
| MAS | Miestna akčná skupina |
| PHSR | Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce (ďalej len PRO – program rozvoja obce) |

# Všeobecná charakteristika obce

## Geografická analýza obce

Topoľovka leží v Prešovskom samosprávnom kraji, v blízkosti okresného mesta Humenné (7km), na južných svahoch *Nízkych Beskýd* v doline *Ondavky* a jej pravostranného prítoku. Nadmorská výška v strede obce je 157 m n. m. a v chotári 140-268 m n. m. Obec je situovaná v regióne Horného Zemplína do Horno - zemplínskej národopisnej oblasti, je súčasťou mikroregiónu Topoľ, regionálneho združenia Ondávka a Miestnej akčnej skupiny TRI DOLINY.

Katastrálne susedí s katastrami obcí Hudcovce, Továrne, Štefanovce, Brekov,Lieskovec a Závadka. Obec má rozlohu 878 ha.



Zdroj: Google maps

Jednotlivé obydlia obce sú roztratené pozdĺž potokov v dĺžke vyše 3 km. Povrch odlesneného chotára je mierne zvlnená pahorkatina, ktorú tvoria vrstvy centrálnokarpatského flyšu, štvrtohorné náplavy potokov a svahové uloženiny.

**Územie**obce Topoľovka má zhruba obdĺžnikový tvar s dlhšou osou v smere severozápad – juhovýchod.



Zdroj: Google maps

**Geologické a hydrogeologické pomery**

**Geologickú stavbu** územia obce Topoľovka tvoria v jeho južnej a juhozápadnej časti pieskovce a vápnité ílovce – flyš (hutianske a zuberecké súvrstvie), v jeho centrálnej časti pieskovce, ílovce a zlepence (jarmutské a pročské vrstvy) i pestré slieňovce,siltovce, pieskovce a sklzové telesá (malcovské a raciborské súvrstvie). v takto vymedzenom území majú dominantné postavenie ílovce a pieskovce s výnimkou úzkeho pásu bradlového pásma tiahnúceho sa vymedzeným územím v severozápado – juhovýchodnom smere tvoreného vápencami a dolomitmi. z hľadiska inžiniersko – geologickej rajonizácie (Atlas krajiny Slovenskej republiky, 2002) južná časť územia je tvorená rajónom flyšoidných hornín s výnimkou úzkeho pásu bradlového pásma tvoreného rajónom ílovcovo – vápencových hornín, severná časť rajónom pieskovcovo – zlepencových hornín.

Z hľadiska **hydrogeologických pomerov** najvýznamnejšími hydrogeologickými kolektormi vo vymedzenom území sú pieskovce a ílovce, iba v úzkom pruhu bradlového pásma sú to sliene a slienité vápence. v južnej časti takto vymedzeného územia prevláda nízka (T<1.10-4 m2.s-1), v severnej naopak mierna (T = 1.10-4 - 1.10-3 m2s-1) prietočnosť a hydrogeologická produktivita.

Hydrogeologický komplex paleogénnych flyšových hornín budujú sedimenty paleogénu, ktoré majú prevažne puklinovú priepustnosť. Tvoria ich horniny, v ktorých sa pravidelne striedajú ílovce, pieskovce a len v menšej miere, práve v tomto území v bradlovom pásme, sú zastúpené karbonátové horniny. z hľadiska výskytu a cirkulácie podzemnej vody sú to veľmi rôznorodé horniny. Súvrstvia v pieskovcovom alebo zväčša hruborytmickom pieskovcovom vývine predstavujú kolektory podzemných vôd, súvrstvia v ílovcovom alebo drobnorytmickom ílovcovo – pieskovcovom vývine predstavujú izolátory resp. poloizolátory podzemných vôd. Málo priaznivé podmienky pre vytváranie kolektorov podzemnej vody sa najlepšie odrážajú vo všeobecne nízkej výdatnosti prameňov dosahujúcej často iba niekoľko stotín resp. desatín l.s-1.

Územieobce Topoľovka patrí k k hydrogeologickému regiónu Paleogén a kvartér Laborca po Brekov a mezozoikum Humenských vrchov.

**Geomorfologické pomery**

Východné Karpaty, subprovincii Vonkajšie Východné Karpaty, oblasti Nízke Beskydy. Južná časť takto vymedzeného územia patrí k celku Beskydské predhorie, podcelku Humenské Podolie, naopak severná časť k celku Ondavská vrchovina plošne zahŕňajúcemu i podcelok Ohradzianska kotlina.

Ondavská vrchovina má hladko modelovaný, v takto vymedzenom území pahorkatinný reliéf s výškou chrbtov 200 – 400 m.n.m. Prejavuje sa silná korelácia reliéfu s odolnosťou hornín a štruktúrou. Na odolnejších pieskovcových súvrstviach boli vypreparované vyvýšené pretiahle chrbty alebo osamotené tvrdoše, na mäkkých ílovcových a slieňovcových súvrstviach pretiahnuté zníženiny a brázdy. Doliny Ondavky a jej prítokov majú buď úzke prielomové úseky v tvrdých pieskovcoch alebo sú široké na mäkkých slienitých alebo ílovcových súvrstviach.

Z hľadiska základných typov erózno – denudačného reliéfu dominuje reliéf pedimentovaných podvrchovín a pahorkatín. z hľadiska základných morfoštruktúr toto územie tvoria zlomovo – vrásové štruktúry Západných Karpát zastúpené morfoštruktúrnou transverzálnou depresiou Nízkych Beskýd a morfoštruktúrna depresia peripieninského (pribradlového) pásma. z vybraných tvarov reliéfu veľmi výrazne prevládajú hlboké v doliny bez nivy alebo so slabo vyvinutou nivou, ojedinele sa vyskytujú riečne terasy.

**Klimatické pomery**

Vymedzené územieobce Topoľovka možno na základe **klimatických charakteristík**zaradiť do teplej klimatickej oblasti reprezentovanej teplým, mierne vlhkým okrskom s chladnou zimou T7 (klimatické znaky – priemerná januárová teplota < 3 0C, IZ =60).

Z hľadiska **klimaticko – geografických typov** patrí takto vymedzené územie k nížinnej klíme, subtypu mierne teplej klímy.

Práve oblasti s nížinnou klímou patria z hľadiska významnosti a vhodnosti územia pre väčšinu ľudských aktivít do najvhodnejšej kategórie. Takto vymedzené oblasti majú vhodný potenciál predovšetkým pre trvalé bývanie a intenzívnu poľnohospodársku výrobu. pričom v rámci zastúpenia jednotlivých prvkov súčasnej krajinnej štruktúry dominantné postavenie má orná pôda a rovnako sa tu nachádza prevažná väčšina väčších sídiel.

**Pôdne pomery a vegetácia**

Územie Obce Topoľovka patrí do flyšového pásma. Pretože na flyšové horniny je viazaná genéza hnedých pôd – kambizemí, tento pôdny typ v pôdnom pokryve prevláda. Kambizeme patria do skupiny pôd hnedých, pre ktoré je charakteristický proces hnednutia. alterácie, oxidického zvetrávania, s dominantným kambickým B- horizontom. Tento pôdny typ je však vlastnosťami veľmi heterogénny, preto uvádzame charakteristiku jeho jednotlivých subtypov.

V pôdnom kryte takto vymedzeného územia podstatnú časť zaberajú prevažne nasýtené kambizeme a to kambizeme modálne a kultizemné nasýtené až kyslé (sprievodné rankre a kambizeme pseudoglejové, zo stredne ťažkých až ľahších skeletnatých zvetralín nekarbonátových hornín) a kambizeme pseudoglejové nasýtené (sprievodné pseudogleje modálne a kultizemné, lokálne gleje).

Rovnako sú predovšetkým v bradlovom pásme zastúpené pararendziny kambizemné a kambizeme rendzinové i ostrovčeky typických a kambizemných rendzín a karbonátových litozemí na jurských vápencoch bradiel.

V nivách vodných tokov sú vyvinuté fluvizeme a glejové pôdy.

Na celom území prevláda stredná priepustnosť, veľká retenčná schopnosť pôd, neutrálna pôdna reakcia a mierne vlhký vlhkostný režim pôd.

**Rastlinstvo a živočíšstvo**

Z hľadiska potenciálnej prirodzenej vegetácie patrí prevažná časť vymedzenéhoúzemia ku dubovo – hrabovým lesom Carpinion – Betuli, iba vyššie polohy k podhorským bukovým lesom.

Z hľadiska fytogeograficko – vegetačného členenia patrí južná časť územia obce Topoľovka k dubovej zóne, horskej podzóne, flyšovej oblasti, okresu Beskydské predhorie, východnému podokresu. Severná časť takto vymedzeného územia patrí k bukovej zóne, flyšovej oblasti, okresu Laborecká vrchovina.

Severná časť územia obce Topoľovka patrí z hľadiska fytogeografického členenia do floristickej oblasti Carpaticum occidentale, podoblasti Beschidicum orientale (podobvod východobeskydskej flóry). Táto časť územia je botanicky málo pestrá (Pulsatilla grandiflora, Carex transsilvanica, Gentiana asclepiadea, Myricaria germanica, Symphytum cordatum). Južná časť Beskydského predhoria patrí k Praecarpaticum (podobvod predkarpatskej flóry) nadväzujúcim na juhu priamo na obvod panónskej flóry a tvoriaci akýsi prechodný typ flóry medzi teplomilnou panónskou, západokarpatskou a východokarpatskou flórou.

V južnej časti Ondavskej vrchoviny i na území obce Topoľovka dominujú dubovo – hrabové lesy, vo vyšších polohách prevažujú bukové lesy s prímesou jelše na vlhkých lokalitách. v Beskydskom predhorí dominujú dubové, hrabové a dubovo – hrabové lesy.

**Hydrologické pomery**

Z hľadiska **hydrogeografických** charakteristík územieobce Topoľovka patrí k úmoriu Čierneho mora do povodia rieky Ondava**.** Hydrologickou osou tohto územia je ľavostranný prítok Ondavy riečka Ondavka, prameniaca v Ondavskej vrchovine v neveľkej vzdialenosti od tohto územia, pretekajúca v smere toku obcami Myslina, Závadka, Topoľovka a Hudcovce a ústiaca pri obci Továrne do rieky Ondava. z jednotlivých prítokov je z hľadiska dĺžky toku i vodnosťou najvýznamnejší pravostranný prítok Lieskovčík pretekajúci v smere toku obcami Karná a Lieskovec. Hydrografickú sieť územia dopĺňajú viaceré krátke a menej významné pravostranné i ľavostranné bezmenné prítoky.

Pre klasifikáciu riek je dôležitý **riečny režim,** t. j. rozdelenie odtoku počas roku, ktoré je závislé od zdroja vodnosti a klimatických pomerov. Vodné toky na územíobce Topoľovka môžeme podľa režimu odtoku zaradiť do vrchovinno – nížinnej oblasti.

**Vrchovinno – nížinná oblasť** s vrchovinno – nížinným typom riek s **dažďovo – snehovým režimom odtoku** je charakteristická najnižšími vodnými stavmi koncom leta a na začiatku jesene (júl, august, september, október) v čase veľkej straty vody výparom.

Priemerný špecifický odtok sa v takto vymedzenom území v časovom období rokov 1931 – 1980 (Atlas krajiny Slovenskej republiky, 2002) pohyboval v intervale od 5 do 10 l.s-1. km-2.

Minimálny špecifický odtok 364 denný sa na území obce Topoľovka (Atlas krajiny Slovenskej republiky, 2002) pohyboval v intervale od 0,1 do 0,5 l.s-1. km-2.

Maximálny špecifický odtok s pravdepodobnosťou opakovania raz za 100 rokov sa v takto vymedzenom území (Atlas krajiny Slovenskej republiky, 2002) pohyboval v intervale od 1,0 do 1,4 m3.s-1. km-2.

**Chránené územia**

Do vymedzeného územia obce Topoľovka plošne nezasahujú žiadne veľkoplošné chránené územia – národné parky ani chránené krajinné oblasti. v takto vymedzenom území nie sú vyhlásené ani navrhované žiadne maloplošné chránené územia, Územia európskeho významu, chránené vtáčie územia, významné mokrade ani chránené stromy.

**Ochrana prírodných zdrojov**

**Nerastné suroviny:** Na územíobce Topoľovka sa nenachádza žiadne chránené ložiskové územie.

**Ochrana vodných zdrojov:** Vymedzeným územím obce Topoľovka nepreteká žiaden vodárenský tok a rovnako doň plošne nezasahuje žiadna chránená vodohospodárska oblasť. Na druhej strane takto vymedzeným územím preteká vodohospodársky významný tok Ondavka. Nachádza sa v ochrannom pásme III. stupňa vodárenského zdroja Ondava – Kučín. Uvedený vodárenský zdroj, jeho ochranné pásma a režim hospodárenia v nich bol stanovený rozhodnutím bývalého KNV OPLVH Košice č. 498/81/82 zo dňa 25.1.1982.

Územie obce Topoľovka katastrálne patrí medzi zraniteľné oblasti teda také oblasti, ktorésú poľnohospodársky využívané a z ktorých odtekajú vody zo zrážok do povrchových vôd alebo vsakujú do podzemných vôd, v ktorých je koncentrácia dusičnanov vyššia ako 50 mg.l-1 alebo sa môže v blízkej budúcnosti prekročiť.

**Pôda:** Poľnohospodárska pôda zaradená podľa kódu bonitovanej pôdno-ekologickej jednotky do 1.-4. kvalitatívnej skupiny uvedenej v prílohe č. 3 k zákonu NR SR č. 220/2004 Z.z*.* sa na územíobce Topoľovka nenachádza.

**Dochovávané genofondové zdroje:** Na územíobce Topoľovka sa nenachádzajú žiadne zvernice, bažantnice ani chránené rybárske oblasti. Nebol zaznamenaný ani významnejší výskyt genofondu pôvodných regionálnych odrôd ovocných stromov a krov.

## Historický vývoj obce

Osídlenie nastalo v paleolite – vyskytujú sa tu stanica s aurignackou industriou, mohylové násypy so žiarovými hrobmi z 10. storočia. Obec je doložená z roku 1479 ako Thvpoloka, neskôr ako Topolóka (1786), Topoľovka (1808); po maďarsky Topolovka, Topolóka.

Najstarší písomný doklad o dedine Topoľovka je v listine z roku 1479 o riešení vlastníckych podielov Drugethovcov na časti ich dedičného brekovského panstva, ku ktorému patrila aj Topoľovka.

V písomnostiach z 15.-17. storočia sa vyskytuje vo viacerých pravopisných a maďarizovaných podobách pôvodného slovenského názvu Topoľovka. Je zrejmé, že názov korení v pomenovaní stromu topoľ, z čoho vyplýva, že tam početne rástol topoľový porast. Nič však neprezrádza o čase a okolnostiach vzniku sídliska, iba to, že vzniklo v slovenskom jazykovom prostredí.

Vzhľadom na zemepisnú polohu Topoľovky a jestvujúce správy o nej predpokladáme, že sídlisko založili v 14. storočí, pravdepodobne za účasti Šoltýskaa poddaných podľa zákupného, nemeckého práva. V Topoľovke postavili kostol pravdepodobne v 15. možno až v prvej polovici 16. storočia. To môže upresniť len archeologický výskum. Najstaršie písomné správy o jestvujúcom kostole sú z polovice 16. storočia, kedy v ňom ešte pôsobili katolícki farári. Od prelomu 16.a 17. storočia a ešte začiatkom 18. storočia tam vysluhovali bohoslužby evanjelickí kazatelia augsburského vyznania. Vtedajší kostol bol drevený.

V 15.-17. storočí Topoľovka dokázateľne patrila Drugethovcom. Šľachtici si v nej v polovici 17. storočia dali postaviť kúriu, ktorá po stavebných opravách trvá doteraz. Tamojšie sedliacke domácnosti boli v roku 1567 zdanené daňou kráľovi od šiestich port. v dedine žili aj štyri domácnosti želiarov a rodina slobodníka, ktorí daň neplatili. V roku 1582 zdanili sedliakov od 7,5 porty. Okrem dvoch- troch domov šoltýsov malo sídlisko v roku 1600 obývaných desať poddanských domov. Pravda, v dedine stál aj kostol, fara a škola. Na prelome 16.a 17. storočia bola Topoľovka stredne veľkou dedinou s poddanským aj farským slovenským obyvateľstvom.

V 17. storočí sedliacke domácnosti chudobneli.Zemepáni Drugehtovci v roku 1623 upravilia určili obyvateľom Topoľovky druhy a rozsah povinností oproti dovtedajším zvyklostiam či ustanoveniam staršieho urbára. Požiadavky šľachticov boli zapísané do nového urbára a stali sa záväznými povinnostiami Šoltýskychi sedliackych rodín, resp. domácnosti ku zemepánom. Povinnosti zahrňovali daň a dávkyroľníckych naturálií.

V dedine bol aj mlyn. v susedstve alebo priľahlom okolí Topoľovky sa v stredoveku nachádzali osady či dediny Ivánvágása a Szaloka, ktoré však zanikli.

**Kultúrne dedičstvo**

Pýchou obce je neskororenesančný kaštieľ, ktorý bol postavený v roku 1781 v klasicistickom slohu s prvkami baroka. Charakter stavby v súčasnosti určuje úprava z roku 1820, ktorá dala päťosovej prízemnej budove s hladkými fasádami dnešný výzor.

V roku 1947 na hraniciach brekovského a topoľovského chotára, v lese Lipky, objavil A. Škvarek slovanský mohylník. Spolu bolo preverených 10 mohýl so žiarovými hrobmi z 10. storočia. Vykopané exponáty sa previezli do krajského múzea v Prešove, kde je im venovaná celá stena. Osídlenie nastalo v paleolite – vyskytujú sa tu stanica s aurignackou industriou,

**Blazón erbu**

V modrom štíte na zelenej pažiti zlatý obrátený rebrinový voz vystlatý striebornými plachietkami.

Komentár: Sedliacky voz tzv. rebrinák upravený plachtami na zvoz zožatého obilia; podľa pečate obce z 19. stor.

Zdroj: Heraldický register SR

**Vlajka obce Topoľovka**

Obecná vlajka má podobu štyroch pozdĺžnych pruhov bieleho, žltého, modrého a zeleného. Vlajka má pomer strán 2 : 3 a ukončená je tromi cípmi, t. j. dvomi zástrihmi, siahajúcimi do tretiny jej listu. Farebnosť pruhov na vlajke je daná farbami obecného erbu.

Zdroj: Heraldický register SR, www.buyglags.eu

## Sociálno-demografická analýza

Demografický vývoj obce Topoľovka za predchádzajúcich 10 rokov má mierne klesajúcu tendenciu, ale nezaznamenáva výraznejšie odchýlky. Udržiava si hodnotu v rozmedzí 815 – 830 obyvateľov. Najvyšší počet obyvateľov 850obec zaznamenala v roku 2010 a najnižší v počte 815 v roku 2014. Pomer pohlaví v populácii si zachováva svoju hodnotu najmä v populácii žien, u mužov zaznamenávame výraznejšiu odchýlku v rokoch 2013 a 2015 (403) oproti roku 2010, v ktorom bol počet mužov najvyšší (431).

Tabuľka 1:Stav trvale bývajúceho obyvateľstva k 31.12. 2015 (Osoba)

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| roky | 2006 | 2007 | 2008 | 2009 | 2010 | 2011 | 2012 | 2013 | 2014 | 2015 |
| spolu | 830 | 844 | 840 | 842 | 850 | 824 | 824 | 816 | 815 | 816 |
| ženy | 411 | 414 | 410 | 414 | 419 | 416 | 416 | 413 | 410 | 413 |
| muži | 419 | 430 | 430 | 428 | 431 | 408 | 408 | 403 | 405 | 403 |

Zdroj: ŠÚ SR

Graf 1: Vývoj počtu obyvateľov 2006 - 2015

Dáta z roku 2011 uvedené v tabuľke č.2zhruba kopírujú štandardné demografické ukazovatelepredproduktívneho veku oboch pohlaví, kde počet mužov zaznamenáva malú prevahu v porovnaní so ženami. Tento trend si muži zachovávajú aj v produktívnom veku, v ktorom by malo dochádzať k vyvažovaniu v počte oboch pohlaví. Tento nepomer sa mení v prospech žien až v preddôchodkovej kategórii žien, kedy dochádza k ich početnejšiemu zastúpeniu. Najviac obyvateľov je vo veku 20-24 rokov (75) . Najmenej početnými sú skupiny od 70. roku a veková kategória detí vo veku 5-9 rokov (35).

Tabuľka 2: Vekové rozloženie obyvateľstva z hľadiska pohlavia z roku 2011

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| kategória | muži | ženy | spolu | rozdiel |
| 0 - 4 | 19 | 19 | 38 | 0 |
| 5 - 9 | 18 | 17 | 35 | 1 |
| 10 - 14 | 26 | 22 | 48 | 4 |
| 15 - 19 | 26 | 25 | 51 | 1 |
| 20 - 24 | 36 | 39 | 75 | -3 |
| 25 - 29 | 33 | 26 | 59 | 7 |
| 30 - 34 | 41 | 28 | 69 | 13 |
| 35 - 39 | 30 | 33 | 63 | -3 |
| 40 - 44 | 40 | 27 | 67 | 13 |
| 45 - 49 | 21 | 25 | 46 | -4 |
| 50 - 54 | 30 | 23 | 53 | 7 |
| 55 - 59 | 22 | 32 | 54 | -10 |
| 60 - 64 | 27 | 25 | 52 | 2 |
| 65 - 69 | 17 | 27 | 44 | -10 |
| 70 - 74 | 11 | 11 | 22 | 0 |
| 75 - 79 | 12 | 19 | 31 | -7 |
| 80 - 84 | 5 | 9 | 14 | -4 |
| 85 - 89 | 2 | 4 | 6 | -2 |
| 90 - 94 | 2 | 2 | 4 | 0 |
| 95 - 99 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| 100 a viac | 0 | 0 | 0 | 0 |

Zdroj: ŠÚ SR

Graf 2:Obyvatelia podľa pohlavia a veku

Nižšie uvedené hodnoty v počte obyvateľov jednotlivých vekových skupín od roku 2010 do 2015 tiež poukazujú na ustálený trend. Najväčšie odchýlky zaznamenávame v počte obyvateľov od 5-14 rokov, ktorý sa znížil o 16 obyvateľov a ďalej vo vekovej kategórii 20-49 rokov, u ktorej zaznamenávame úbytok 32 osôb. Mierne stúpajúcu tendenciu má aj kategória seniorov v dôchodkovom veku (nad 65 a nad 80 rokov).

Tabuľka 3:Početnosť vekových kategórií obyvateľov

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Vek obyvateľov | Rok 2010 | Rok 2011 | Rok 2012 | Rok 2013 | Rok 2014 | Rok 2015 |
| 0-4 | 35 | 40 | 35 | 31 | 36 | 41 |
| 5-14 | 87 | 82 | 80 | 76 | 71 | 71 |
| 15-19 | 54 | 54 | 52 | 51 | 47 | 46 |
| 20-49 | 395 | 376 | 380 | 375 | 372 | 363 |
| 50-64 | 159 | 150 | 150 | 154 | 149 | 157 |
| 65-79 | 95 | 102 | 101 | 100 | 109 | 104 |
| nad 80 | 25 | 20 | 26 | 29 | 31 | 34 |
| spolu | 850 | 824 | 824 | 816 | 815 | 816 |

Zdroj: ŠÚ SR

**Prírastok obyvateľstva**

Pôrodnosť sa pohybuje medzi hodnotami od 4-10 detí za rok, pričom v roku 2009 a 2012 mala najnižšiu hodnotu (4 detí) a v rokoch 2008 a 2011 najvyššiu hodnotu (10 detí) za posledných desať rokov.

Korelácia medzi počtom narodených a zomretých obyvateľov obce je v neprospech narodených obyvateľov a teda zodpovedá za prevažujúce záporné hodnoty v prirodzenom prírastku obyvateľstva. Najvyššiu zápornú hodnotu prirodzeného prírastku zaznamenávame v roku 2011 (-9) a najvyššiu kladnú hodnotu v roku 2014 (5). Celkový prírastok obyvateľstva za posledné desaťročie dosahuje v rokoch 2008, 2011, 2013 a 2014 záporné hodnoty z toho najvyššie v roku 2011 (-12).

Tabuľka 4:Prírastok obyvateľov v rokoch 2006 - 2015

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Rok | Narodení | Zomretí | Prirodzený prírastok obyvateľstva | Celkový prírastok obyvateľstva |
| **2006** | 6 | 11 | -5 | 6 |
| **2007** | 9 | 7 | 2 | 14 |
| **2008** | 10 | 7 | 3 | -4 |
| **2009** | 4 | 10 | -6 | 2 |
| **2010** | 6 | 10 | -4 | 8 |
| **2011** | 10 | 19 | -9 | -12 |
| **2012** | 4 | 11 | -7 | 0 |
| **2013** | 7 | 6 | 1 | -8 |
| **2014** | 9 | 4 | 5 | -1 |
| **2015** | 7 | 7 | 0 | 1 |

Zdroj: ŠÚ SR

Graf 3:Trend prírastu v rokoch 2006 - 2015

Demografický vývoj obce Topoľovka ovplyvňuje aj migračné saldo, ktoré má ale v súčte vyššie pozitívne hodnoty ako negatívne za posledných desať rokov, čo môžepredpokladaťistý záujem nových obyvateľov o trvalý pobyt v obci. Najvyšší počet prisťahovaných obyvateľov (21) bolo v roku 2007 a vysťahovaných v roku 2014 (19).

Tabuľka 5: Migračné saldo Obce Topoľovka 2006 - 2015

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
|  | 2006 | 2007 | 2008 | 2009 | 2010 | 2011 | 2012 | 2013 | 2014 | 2015 |
| vysťahovaní | 8 | 9 | 11 | 8 | 6 | 9 | 8 | 11 | 19 | 15 |
| migračné saldo | 11 | 12 | -7 | 8 | 12 | -3 | 7 | -9 | -6 | 1 |
| prisťahovaní | 19 | 21 | 4 | 16 | 18 | 6 | 15 | 2 | 13 | 16 |

Zdroj: ŠÚ SR

Graf 4: Migračné saldo obce Topoľovka2006 - 2015

**Domový a bytový fond**

Podľa výsledkov SODB v roku 2011 obývalo obec 824 obyvateľov s trvalým pobytom v 67 bytoch, čo predstavuje v priemere 4 obyvateľov na jeden byt. v nižšie uvedenej tabuľke je uvedený prehľad počtu hospodáriacich domácností a obývaných bytov v obci pri sčítaní obyvateľov domov a bytov v roku 2011.

|  |  |
| --- | --- |
| Hospodáriace domácnosti | 240 |
| Obývané byty spolu | 226 |
| Obývané byty v rodinných domoch | 206 |
| Obývané domy | 215 |

**Hospodáriacu domácnosť** tvoria osoby, ktoré spoločne bývajú v jednom byte a spoločne hradia prevažnú časť hlavných výdavkov domácnosti (výdavky za používanie bytu, stravu, údržbu bytu alebo domu, výdavky na kúrenie, elektrinu, plyn a iné). Výška spoločného krytia nákladov na domácnosť nerozhoduje.

**Obývané byty spolu** - byt je obytná miestnosť alebo súbor obytných miestností s príslušenstvom usporiadaný do funkčného celku s vlastným uzavretím určený na trvalé bývanie. Byt má mať východ na spoločnú chodbu, schodisko, ulicu, dvor alebo do iných priestorov. Za byty na účely sčítania sa považovali aj obytné miestnosti v slobodárňach, penziónoch, domoch hotelového typu, domoch opatrovateľskej starostlivosti a pod., ak plnili funkciu trvalého ubytovania na základe výmeru vydaného obecným/mestským/miestnym úradom alebo ním poverenou bytovou správou a boli zameniteľné za inú bytovú jednotku. Za obývaný sa považoval taký byt, v ktorom sa zdržiaval aspoň jeden používateľ väčšiu časť roka, ale aj byt, ktorého používateľ bol dočasne neprítomný.

**Obývané byty v rodinných domoch -** rodinný dom je budova určená na bývanie; môže mať najviac tri samostatné byty, najviac dve nadzemné podlažia a podkrovie. Má väčšiu časť roka aspoň jedného používateľa, ale aj byty v rodinných domoch, ktorých používateľ bol dočasne neprítomný.

**Obývané domy** -Dom bol obývaný, ak sa v ňom nachádzal aspoň jeden obývaný byt alebo v ňom bolo umiestnené zariadenie na hromadné ubytovanie osôb aspoň s jednou bývajúcou osobou

**Národnosť a vierovyznanie**

Podľa údajov posledného sčítania obyvateľov, domov a bytov z roku 2011 (SODB) je 94,22 % obyvateľov obce Topoľovka slovenskej národnosti, o zostávajúce percentá sa delí najmä národnosť rómska, rusínska a ukrajinská. v obci žije v súčasnosti 15 osôb rómskej národnosti. Obývajú jeden samostatný bytový dom.

Tabuľka 6: Národnosť obyvateľov obce Topoľovka

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| Národnosť | Počet obyvateľov | v % |
| Slovenská | 783 | 94.22 |
| Rómská | 13 | 1.56 |
| Rusínská | 5 | 0.6 |
| Ukrajinská | 3 | 0.36 |
| Česká | 2 | 0.24 |
| Poľská | 2 | 0.24 |
| Ruská | 1 | 0.12 |
| Moravská | 1 | 0.12 |
| Nezistené | 21 | 2.53 |

Zdroj: SODB 2011

Údaje o vierovyznaní poukazujú na skutočnosť, že v obci Topoľovka je pomerne široké zastúpenie cirkví a spoločenstiev, čo je pozitívny ukazovateľ otvorenosti obyvateľov. Najvyšší podiel 69,55 % predstavujú obyvatelia hlásiaci sa k rímskokatolíckej cirkvi, 17,09 % ku gréckokatolíckej, 1,08 % ku pravoslávnej a necelé percento kEvanjelickej cirkvi augsburského vyznania. Minimálnepercento tvoria ďalšie vierovyznania a 1,93 % obyvateľov sa nehlási k žiadnej cirkvi. v obci sa v súčasnosti nachádzajú dva kostoly, slúžiace rímskokatolíckym a gréckokatolíckym veriacim.

Tabuľka 7:Vierovyznanie obyvateľov obce Topoľovka

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| Vierovyznanie | Počet obyvateľov | v % |
| Rímskokatolícka cirkev | 578 | 69.55 |
| Evanjelická cirkev augsburského vyznania | 6 | 0.72 |
| Gréckokatolícka cirkev | 142 | 17.09 |
| Pravoslávna cirkev | 9 | 1.08 |
| Náboženská spoločnosť Jehovovi svedkovia | 1 | 0.12 |
| Bahájske spoločenstvo | 1 | 0.12 |
| iné | 1 | 0.12 |
| Bez vyznania | 16 | 1,93 |
| Nezistené | 77 | 9,27 |

Zdroj: SODB 2011

**Priemerný vek obyvateľov a rodinný stav**

Podľa sčítania SODB v roku 2011 priemerný vek mužov je 38,32 roka a žien 41,18 roka. v nižšie uvedenej tabuľke sú zahrnuté všetky vekové kategórie obyvateľstva. Najvýraznejšiu odchýlku v porovnaní rodinného stavu u oboch pohlaví predsatvuje kategória ovdovených obyvateľov, v ktorej sú ženy takmer štyri krát viac zastúpené ako muži.

Tabuľka 8: Rodinný stav obyvateľov obce Topoľovka

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| Rodinný stav | MUŽI | ŽENY |
| Slobodní/slobodné | 179 | 145 |
| Ženatí/vydaté | 198 | 189 |
| Rozvedení/rozvedené | 27 | 24 |
| Ovdovení/ovdovené | 14 | 55 |
| **spolu** | **418** | **413** |

Zdroj: SODB 2011

**Vzdelanie a zručnosti obyvateľov:**

Vzdelanostná úroveň obyvateľov obce znázornená v tabuľke č. …s grafom odzrkadľuje jej vidiecky charakter a zastúpenie obyvateľov bez vzdelania 15% a 13 % sozákladným vzdelaním.Učňovské vzdelanie mátakmer 15 %, stredné 12 % a úplné stredné odborné s maturitou 24 % obyvateľov. Ďalšou významnou hodnotou je počet absolventov vysokoškolského štúdia II.stupňa, ktorí tvoria takmer 7 %.

Tabuľka 9:Vzdelanostná štruktúra obyvateľov

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Trvalo bývajúce obyvateľstvo spolu | Základné vzdelanie | Učňovské vzdelanie | Stredné | Úplné stredné | Úplné stredné odborné s maturitou | Úplné stredné všeobecné | Vyššie odborné | Vysokoškolské bakalárske | Vysokoškolské Mag., Ing., dokt. | Vysokoškolské PhD. | Bez vzdelania | Nezistené |
| 824 | 107 | 122 | 99 | 48 | 196 | 23 | 10 | 20 | 56 | 1 | 128 | 21 |
| Topoľovka v % | 12,99 | 14,81 | 12,01 | 5,83 | 23,79 | 2,79 | 1,21 | 2,43 | 6,80 | 0,12 | 15,53 | 2,55 |
| SR v % | 15 | 13,40 | 9,70 | 3,50 | 20,20 | 4,40 | 1,50 | 2,30 | 10,80 | 0,70 | 15,70 | 2,80 |

Zdroj: SODB 2011

Graf 5: Úroveň vzdelania obyvateľov obce Topoľovka a SR

Najvyššie dosiahnuté vzdelanie obyvateľov obce z hľadiska pohlavia vykazuje preukaznú nevýhodu žien.Najvýraznejšie sa táto skutočnosť prejavuje u základného vzdelania, kde zo 107 obyvateľov so základným vzdelaním 66 % tvoria ženy. Podobná situácia je aj v prípade vysokoškolského štúdia II.stupňa, kde ženy tvoria necelých 27%.Vyššiu prevahu žien zaznamenávame pri úplnom strednom vzdelaní s maturitou.

Z hľadiska výberu študijných odborov najväčší záujem je o technické a spoločenské vedy.

Vysoký podiel obyvateľstva tvoria ľudia bez vzdelania v počte 128, kde pomer pohlaví je pomerne vyrovnaný.

Tabuľka 10:Obyvateľstvo podľa pohlavia a stupňa najvyššieho dosiahnutého vzdelania v roku 2011

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Najvyššie dosiahnuté vzdelanie | | Pohlavie | | Spolu |
| muži | ženy |
| Topoľovka | |  |  |  |
| Základné | | 36 | 71 | 107 |
| Učňovské (bez maturity) | | 77 | 45 | 122 |
| Stredné odborné (bez maturity) | | 56 | 43 | 99 |
| Úplné stredné učňovské (s maturitou) | | 26 | 22 | 48 |
| Úplné stredné odborné (s maturitou) | | 85 | 111 | 196 |
| Úplné stredné všeobecné | | 7 | 16 | 23 |
| Vyššie odborné vzdelanie | | 2 | 8 | 10 |
| Vysokoškolské bakalárske | | 9 | 11 | 20 |
| Vysokoškolské magisterské, inžinierske, doktorské | | 41 | 15 | 56 |
| Vysokoškolské spolu | | 1 | 0 | 1 |
| Študijny odbor | Prírodné vedy | 0 | 1 | 1 |
| technické vedy a náuky I (baníctvo, hutníctvo, strojárstvo, informatika a VT, elektrotech., tech. chémia, potravinárstvo) | 12 | 6 | 18 |
| technické vedy a náuky II (textilná v.,sprac.kože,dreva, plastov, v.hud.nástrojov, archit., staveb.,dopr.,pošty,telekom.,automatiz., špec. odb.) | 6 | 2 | 8 |
| poľnohospodársko-lesnícke a veterinárne vedy a náuky | 2 | 1 | 3 |
| zdravotníctvo | 1 | 0 | 1 |
| spoločenské vedy, náuky a služby I (filozof.,ekon.,polit. a práv.vedy, ekonomika a manaž., obchod a služby,SŠ- OA, HA, praktická š.,učeb.odb.) | 15 | 12 | 27 |
| spoločenské vedy, náuky a služby II (histor.,filolog.,pedag. a psych.vedy, publicistika a informácie, telových.,učiteľstvo, SŠ - gym.) | 8 | 2 | 10 |
|  | vedy a náuky o kultúre a umení | 1 | 0 | 1 |
|  | vojenské a bezpečnostné vedy a náuky | 0 | 2 | 2 |
|  | nezistený | 6 | 0 | 6 |
| Bez školského vzdelania | | 68 | 60 | 128 |
| Nezistené | | 10 | 11 | 21 |
| Úhrn | | 418 | 413 | 831 |

Zdroj: SODB 2011

**Počítačová gramotnosť**

Približne polovica obyvateľov obce Topoľovka disponuje zručnosťami v práci s počítačom. Približne 50 % ľudí vie používať internet a 43 %využíva Microsoft Outlook (elektronickú poštu). Microsoft Excel (práca s tabuľkami) ovláda 37 % osôb a Microsoft Word s textovými súbormi pracuje 47 % obyvateľov.

Tabuľka 11: Počítačové zručnosti obyvateľov obce Topoľovka

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| |  |  |  |  |  | | --- | --- | --- | --- | --- | | aktivita | áno | nie | nezistené | spolu | | internet | 416 | 291 | 124 | 831 | | pošta | 358 | 323 | 150 | 831 | | tabuľky | 308 | 360 | 163 | 831 | | texty | 393 | 302 | 136 | 831 | |

Zdroj: SODB 2011

Graf 6: Počítačové zručnosti obyvateľov obce Topoľovka

|  |  |
| --- | --- |
|  |  |
|  |  |
|  |  |

Sumárny prehľad získaných štatistických dát z roku 2015 poukazuje na priemerné vekové rozloženie obyvateľov Topoľovky bez výrazných odchýlok oproti štandardným demografickým dátam. Ľudia v produktívnom veku tvoria 70% populácie obce, z toho 52% predstavujú muži. Obyvatelia v predproduktívnom veku sú zastúpení v 13% ách, teda o 4% menej v porovnaní s obyvateľmi v poproduktívnom veku, čo poukazuje na starnutie obyvateľov obce.

Tabuľka 12:Obyvatelia z hľadiska produktívneho veku

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Predproduktívny vek | Produktívnyvek | | | Poproduktívny vek |
| spolu | muži | ženy |  |
| 107 | 568 | 294 | 274 | 140 |

Zdroj: ŠÚ SR

Nižšie uvedený tabuľkový prehľad poukazuje na celkové rozloženie obyvateľstva podľa ekonomickej aktivity. Podľa posledného sčítania obyvateľstva, domov a bytov z roku 2011 žije v obci 366 ekonomicky aktívnych osôb, teda ľudí schopných vykonávať prácu. z tohto počtu je pracujúcich iba 276 ľudí v produktívnom veku a 10 ľudí v poproduktívnom veku. Nepríjmové obyvateľstvo predstavuje 219 dôchodcov a 191 osôb závislých(deti do 16 rokov a študentov stredných a vysokých škôl) a 15 osôb na rodičovskej dovolenke. Evidovaných nezamestnaných v obci bolo v uvedenom roku 76.

V porovnaní s priemernou situáciou v SR najvýraznejšie rozdiely sú zrejmé v kategórii ekonomicky aktívnych, ktorá je o 4% menej zastúpená v obci Topoľovka. Pracujúcich, okrem dôchodcov, je v obci o 5% menej a dôchodcov o 7% viac v porovnaní so SR. Táto situácia preukazuje zvýšenú mieru nezamestnanosti v tomto regióne a starnutie populácie.

Tabuľka 13: Obyvatelia podľa ekonomickej aktivity v obci Topoľovka a  sr

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| trvalo bývajúce obyvateľstvo spolu | pracujúci (okrem dôchodcov) | pracujúci dôchodcovia | osoby na materskej dovolenke | osoby na rodičovskej dovolenke | nezamestnaní | študenti stredných škôl | študenti vysokých škôl | osoby v domácnosti | dôchodcovia | príjemcovia kapitálových príjmov | deti do 16 rokov (narodené po 20.05.1995 | iná | nezistená | z toho ekonomicky aktívni |
| 831 | 276 | 10 | 4 | 15 | 76 | 43 | 23 | 3 | 219 | 0 | 125 | 4 | 33 | 366 |
| **Topoľovka %** | 33,2 | 1,2 | 0,5 | 1,8 | 9,2 | 5,1 | 2,8 | 0,4 | 26,4 | 0 | 15,0 | 0,5 | 4,0 | 44,0 |
| **SR %** | 38,2 | 1,9 | 0,5 | 2,2 | 8,2 | 4,1 | 2,8 | 0,5 | 19,7 | 0,1 | 16,4 | 0,6 | 4,8 | 48,7 |

Zdroj: ŠÚ SR

Z nižšie uvedených údajov vyplýva, že takmer 98,5 % pracujúcich obyvateľov pracuje mimo obce a najviac ich pracuje v terciárnom sektore.

Ekonomicky aktívnych spolu………………366

Pracujúci okrem dôchodcov………………..276

Odchádzajúci za prácou…………………….272

Pracujúcich v primárnom sektore……………35

Pracujúcich v sekundárnom sektore………...126

Pracujúcich v terciárnom sektore……………174

Graf 7:Obyvatelia podľa ekonomickej aktivity v obci Topoľovka a SR

Z hľadiska pohlavia u ekonomicky aktívnych osôb ženy tvoria menšie zastúpenie 39 % v porovnaní s mužmi. Do zamestnania dochádza 74 % ekonomicky aktívnych obyvateľov. Najpočetnejšími odvetviami, v ktorých sú obyvatelia aktívni je poľnohospodárstvo, stavebníctvo, výroba odevov, obchod, potravinárstvo, vzdelávanie, obchod, verejná správa a kovospracujúce činnosti.

Tabuľka 14:Ekonomicky aktívneobyvateľstvo podľa pohlavia, dochádzky do zamestnania a odvetvia ekonomickej činnosti:

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| Odvetvie ekonomickej činnosti | Ekonomicky aktívne osoby | | | |
| muži | ženy | spolu | z toho dochádza do zamestnania |
| Topoľovka |  |  |  |  |
| Pestovanie plodín a chov zvierat, poľovníctvo a služby s tým súvisiace | 19 | 11 | 30 | 24 |
| Lesníctvo a ťažba dreva | 4 | 0 | 4 | 2 |
| Iná ťažba a dobývanie | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Výroba potravín | 9 | 8 | 17 | 13 |
| Výroba textilu | 2 | 3 | 5 | 5 |
| Výroba odevov | 2 | 9 | 11 | 11 |
| Výroba kože a kožených výrobkov | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Spracovanie dreva a výroba výrobkov z dreva a korku okrem nábytku; výroba predmetov zo slamy a prúteného materiálu | 6 | 3 | 9 | 7 |
| Tlač a reprodukcia záznamových médií | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Výroba chemikálií a chemických produktov | 2 | 2 | 4 | 2 |
| Výroba základných farmaceutických výrobkov a farmaceutických prípravkov | 0 | 1 | 1 | 0 |
| Výroba výrobkov z gumy a plastu | 0 | 3 | 3 | 3 |
| Výroba ostatných nekovových minerálnych výrobkov | 2 | 0 | 2 | 2 |
| Výroba a spracovanie kovov | 3 | 1 | 4 | 4 |
| Výroba kovových konštrukcií okrem strojov a zariadení | 8 | 5 | 13 | 10 |
| Výroba počítačových, elektronických a optických výrobkov | 2 | 1 | 3 | 2 |
| Výroba strojov a zariadení i. n. | 2 | 1 | 3 | 2 |
| Výroba motorových vozidiel, návesov a prívesov | 3 | 2 | 5 | 3 |
| Výroba nábytku | 2 | 1 | 3 | 2 |
| Iná výroba | 3 | 0 | 3 | 3 |
| Oprava a inštalácia strojov a prístrojov | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Dodávka elektriny, plynu, pary a studeného vzduchu | 4 | 0 | 4 | 2 |
| Zber, spracúvanie a likvidácia odpadov; recyklácia materiálov | 1 | 1 | 2 | 1 |
| Výstavba budov | 8 | 2 | 10 | 5 |
| Inžinierske stavby | 4 | 0 | 4 | 4 |
| Špecializované stavebné práce | 15 | 2 | 17 | 13 |
| Veľkoobchod a maloobchod a oprava motorových vozidiel a motocyklov | 8 | 0 | 8 | 5 |
| Veľkoobchod, okrem motorových vozidiel a motocyklov | 15 | 7 | 22 | 19 |
| Maloobchod okrem motorových vozidiel a motocyklov | 9 | 16 | 25 | 16 |
| Pozemná doprava a doprava potrubím | 7 | 0 | 7 | 6 |
| Skladové a pomocné činnosti v doprave | 0 | 1 | 1 | 0 |
| Poštové služby a služby kuriérov | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Ubytovanie | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Činnosti reštaurácií a pohostinstiev | 0 | 5 | 5 | 4 |
| Nakladateľské činnosti | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Telekomunikácie | 1 | 1 | 2 | 2 |
| Počítačové programovanie, poradenstvo a súvisiace služby | 4 | 0 | 4 | 3 |
| Finančné služby, okrem poistenia a dôchodkového zabezpečenia | 0 | 2 | 2 | 2 |
| Činnosti v oblasti nehnuteľností | 1 | 1 | 2 | 1 |
| Právne a účtovnícke činnosti | 2 | 3 | 5 | 5 |
| Vedenie firiem; poradenstvo v oblasti riadenia | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Architektonické a inžinierske činnosti; technické testovanie a analýzy | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Ostatné odborné, vedecké a technické činnosti | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Sprostredkovanie práce | 2 | 0 | 2 | 0 |
| Bezpečnostné a pátracie služby | 2 | 1 | 3 | 3 |
| Činnosti súvisiace s údržbou zariadení a krajinnou úpravou | 1 | 2 | 3 | 2 |
| Administratívne, pomocné kancelárske a iné obchodné pomocné činnosti | 1 | 5 | 6 | 4 |
| Verejná správa a obrana; povinné sociálne zabezpečenie | 13 | 14 | 27 | 24 |
| Vzdelávanie | 9 | 13 | 22 | 20 |
| Zdravotníctvo | 2 | 3 | 5 | 3 |
| Starostlivosť v pobytových zariadeniach (rezidenčná starostlivosť) | 3 | 2 | 5 | 3 |
| Sociálna práca bez ubytovania | 2 | 4 | 6 | 5 |
| Tvorivé, umelecké a zábavné činnosti | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Činnosti knižníc, archívov, múzeí a ostatných kultúrnych zariadení | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Činnosti herní a stávkových kancelárií | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Ostatné osobné služby | 0 | 2 | 2 | 1 |
| Činnosti domácností ako zamestnávateľov domáceho personálu | 0 | 1 | 1 | 1 |
| Nezistené | 16 | 15 | 31 | 10 |
| Spolu | 207 | 159 | 366 | 272 |

Zdroj: ŠÚ SR

Z hľadiska ekonomickej aktivity z 366 občanov ekonomicky aktívnychnajpočetnejšou kategóriou sú obyvatelia vo veku 40-44 rokov (60), potom nasledujú obyvatelia vo veku30-34 rokov (54).

V obci pôsobia 4 podnikatelia vytvárajúci pracovné miesta a 45 podnikateľov bez zamestnancov. v obci nie sú obyvatelia angažovaní v žiadnych družstevných spolkoch a ani neplatene vypomáhajúci v rodinných podnikoch.

Tabuľka 15: Obyvateľstvo podľa postavenia v zamestnaní a ekonomickej aktivity

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Vek, pohlavie | | Postavenie v zamestnaní | | | | | | Ekonomicky aktívni spolu |
| zamestnanci | podnikatelia | | členovia družstiev | vypomáhajúci (neplatení) členovia domácností v rodinných podnikoch | ostatní a nezistení |
| so zamestnancami | bez zamestnancov |
| Topoľovka | |  |  |  |  |  |  |  |
| 15 - 19 | muži | 1 | 0 | 1 | 0 | 0 | 0 | 2 |
| ženy | 1 | 0 | 0 | 0 | 0 | 2 | 3 |
| spolu | 2 | 0 | 1 | 0 | 0 | 2 | 5 |
| 20 - 24 | muži | 12 | 0 | 1 | 0 | 0 | 8 | 21 |
| ženy | 11 | 0 | 0 | 0 | 0 | 6 | 17 |
| spolu | 23 | 0 | 1 | 0 | 0 | 14 | 38 |
| 25 - 29 | muži | 18 | 0 | 3 | 0 | 0 | 6 | 27 |
| ženy | 14 | 0 | 2 | 0 | 0 | 3 | 19 |
| spolu | 32 | 0 | 5 | 0 | 0 | 9 | 46 |
| 30 - 34 | muži | 23 | 0 | 8 | 0 | 0 | 2 | 33 |
| ženy | 16 | 1 | 2 | 0 | 0 | 2 | 21 |
| spolu | 39 | 1 | 10 | 0 | 0 | 4 | 54 |
| 35 - 39 | muži | 13 | 0 | 6 | 0 | 0 | 5 | 24 |
| ženy | 21 | 0 | 0 | 0 | 0 | 5 | 26 |
| spolu | 34 | 0 | 6 | 0 | 0 | 10 | 50 |
| 40 - 44 | muži | 20 | 1 | 7 | 0 | 0 | 8 | 36 |
| ženy | 18 | 0 | 1 | 0 | 0 | 5 | 24 |
| spolu | 38 | 1 | 8 | 0 | 0 | 13 | 60 |
| 45 - 49 | muži | 12 | 1 | 3 | 0 | 0 | 3 | 19 |
| ženy | 13 | 1 | 3 | 0 | 0 | 5 | 22 |
| spolu | 25 | 2 | 6 | 0 | 0 | 8 | 41 |
| 50 - 54 | muži | 16 | 0 | 4 | 0 | 0 | 5 | 25 |
| ženy | 15 | 0 | 2 | 0 | 0 | 0 | 17 |
| spolu | 31 | 0 | 6 | 0 | 0 | 5 | 42 |
| 55 - 59 | muži | 11 | 0 | 1 | 0 | 0 | 4 | 16 |
| ženy | 9 | 0 | 1 | 0 | 0 | 0 | 10 |
| spolu | 20 | 0 | 2 | 0 | 0 | 4 | 26 |
| 60 - 64 | muži | 3 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 3 |
| ženy | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| spolu | 3 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 3 |
| 65+ | muži | 1 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 1 |
| ženy | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| spolu | 1 | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 | 1 |
| Úhrn | muži | 130 | 2 | 34 | 0 | 0 | 41 | 207 |
| ženy | 118 | 2 | 11 | 0 | 0 | 28 | 159 |
| spolu | 248 | 4 | 45 | 0 | 0 | 69 | 366 |
| % | | 67,8 | 1,1 | 12,3 | 0,0 | 0,0 | 18,9 | 100,0 |
| Z obyvateľstva v produktívnom veku podiel ekonomicky aktívnych | |  |  |  |  |  |  |  |
| Muži | | - | - | - | - | - | - | 67,3 |
| Ženy | | - | - | - | - | - | - | 56,2 |
| Spolu | | - | - | - | - | - | - | 62,0 |
| Z obyvateľstva v poproduktívnom veku podiel ekonomicky aktívnych | | - | - | - | - | - | - | 0,8 |

Zdroj: ŠÚ SR

**Úroveň nezamestnanosti v obci**

Priemerná nezamestnanosť v okrese Humenné je 13,77% . v obci Topoľovka momentálne žije cca 40 obyvateľov vedených v evidencii uchádzačov o zamestnanie na UPSVaR.

Zložité sociálno – ekonomické podmienky v regióne, málo príležitostí a pomerne vysoká miera nezamestnanosti nútia veľmi často najmä mladých, perspektívnych a pracovitých obyvateľov opúšťať región a odísť̌ za živobytím do iných kútov sveta ako za čias najväčších hospodárskych kríz v minulosti.

**Zhrnutie:**

* Trend demografického vývoja, pôrodnosť, mortalita obyvateľov obce v poslednom desaťročí stagnuje a prirodzený prírastok obyvateľov vykazuje ustálené hodnoty ale zároveň poukazuje na mierny príliv nových obyvateľov do obce
* Z hľadiska zastúpenia vekových kategórií najvyšší počet má skupina 20-24 rokov a skupiny v rozmedzí 30-44 rokov. Systematicky sa zvyšujúci počet obyvateľov nad 65 rokov za posledných desať rokov poukazuje na starnutie populácie obce
* Demografický vývoja obce Topoľovka ovplyvňuje aj migračné saldo, ktoré poukazuje za posledných desať rokov vyššiu celkovú hodnotu prisťahovaných ako vysťahovaných obyvateľov.
* Nižšia úroveň vzdelanosti, vo vzdelanostnej štruktúre má vysoký podiel 15% obyvateľov bez vzdelania a 15% so základným vzdelaním, pričom žien so základným vzdelaním je 66%. Tento nepomer sa prejavuje aj pri dosiahnutom vysokoškolskom vzdelaní II.stupňa, kde ženy z celkového počtu 56 osôb predstavujú len 27%. So študijných odborov dominujú technické a spoločenské vedy.
* Približne 50% obyvateľov má základné zručnosti v práci s počítačom
* Z hľadiska pohlavia u ekonomicky aktívnych osôb ženy tvoria 39 % v porovnaní s mužmi. Do zamestnania dochádza 74 % ekonomicky aktívnych obyvateľov. Najpočetnejšími odvetviami, v ktorých sú obyvatelia aktívni je poľnohospodárstvo, stavebníctvo, výroba odevov, obchod, potravinárstvo, vzdelávanie, obchod, verejná správa a kovospracujúce činnosti.
* Z ekonomicky aktívnej kategórie obyvateľov je 74 % v zamestnaneckom pomere, čo poukazuje na nižší podiel zamestnávateľov v obci a blízkom okolí

## Analýza hospodárskeho rozvoja

Obec Topoľovka zabezpečuje financovanie svojich potrieb najmä z dotácií štátneho rozpočtu a vlastných príjmov, pričom základný príjem tvoria podielové dane. Vzhľadom na počet obyvateľov podielové dane nie sú vysoké a obec sa snaží získavať finančné prostriedky z iných zdrojov aby zabezpečila kvalitu života v obci a jej ďalší rozvoj. Svoje finančné záväzky obec pravidelne plní.

V tabuľke hospodárenia obce je uvedený prehľad príjmov a výdavkov v posledných piatich rokoch. Mínusové hodnoty v ich bilancii boli spôsobené investičnými projektami obce na regeneráciu jej centrálnej časti a rekonštrukciu základnej školy s materskou školou.

Tabuľka 16: Hospodárenie obce

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Prehľad hospodárenia obce v období od 2010 – 2015(v Eur) | | | | | | |
| Ukazovateľ / Roky | 2010 | 2011 | 2012 | 2013 | 2014 | 2015 |
| Bežné príjmy | 14669.69 | 15905.46 | 16684.59 | 16776.31 | 16700.66 | 18752.90 |
| Kapitálové príjmy | 7989.81 | 10441.45 | 7452.47 | 0 | 0 | 0 |
| Príjmy spolu | 22659.50 | 26346.91 | 24137.06 | 16776.31 | 16700.66 | 18752.90 |
| Bežné výdavky | 1448.22 | 14840.20 | 15512.51 | 15511.22 | 15471.59 | 15589.72 |
| Kapitálové výdavky | 9122.49 | 11778.10 | 9884.22 | 3000.90 | 2083.52 | 2304.02 |
| Výdavky spolu | 23604.69 | 26618.30 | 25396.73 | 18512.12 | 17555.10 | 17893.75 |
| Zisk/strata | -945.20 | -271.39 | -1259.68 | -1735.81 | -854.44 | 859.16 |

Zdroj: OcÚ Topoľovka

Celková nadobúdacia hodnota majetku obce(strana aktív) k 31.12.2014 je  
1 916 563,33 eur. a celková posledná účtovná hodnota majetku k 31.12.2014 obce(strana pasív) je 1 543 875,58 eur.

**Hnuteľný a nehnuteľný majetok** obce Topoľovka zahŕňa obecný úrad,kultúrny dom, základná škola, zdravotnícke zariadenie, požiarna zbrojnica, dom smútku, futbalový štadión, pozemky. Nie všetky nehnutelnosti sú samosprávou využívnané ako napr. šatne a tribúny na futbalovom ihrisku, priestory zdravotného strediska a teda predstavujú potenciálpre nové, strategické ciele obce v oblasti podnikania alebo poskytovania služieb obyvateľom.

Topoľovka patrí medzi menšie obce, ale samospráva v súčinnosti s obyvateľmi sa v rámci svojich možnostísnaží o jej priebežnú modernizáciu, estetizáciu a celkový rozvoj. Dôkazom toho sú aj realizované a plánované investičné projekty. Nižšie uvedená tabuľka   
č. 17 podáva prehľad aktivít za posledné roky a nasledujúca tabuľka plánované aktivity v ďalších rokoch.

**Investičné aktivity** v posledných rokoch: rekonštrukcia základnej školys materskou školou, projekt regenerácia sídla, výstavba chodníkov, rekonštrukcia miestnych komunikácií, výstavba multifunkčného ihriska.

Tabuľka 17:Prehľad investičných aktivít v obci od roku 2010:

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| Názov projektu | Názov poskytovateľa | Celkové náklady na projekt | Dotácia/grant |
| Regenerácia centrálnej časti obce | MvaRR SR | 501.000 | 433.000 |
| Rekonštrukcia ZŠsMŠ | MŠ SR | 389.000 | 369.550 |

Zdroj: OcÚ Topoľovka

**V ďalšom programovacom období obec Topoľovka plánuje** výstavbu chodníkov, rekonštrukciu a výstavbu miestnych komunikácií, rekonštrukciu verejného osvetlenia a miestneho rozhlasu, rekonštrukciu obecného úradu a kultúrneho domu, protipovodňové opatrenia, úpravu verejnej zelene. Projekt kanalizácie a ČOV je rovnako prioritou, ale vzhľadom na momentálne ekonomické a územnoplánovacie okolnosti je dlhodobejším cieľom .

**Popis ekonomických zdrojov**

Vývoj podnikateľského prostredia v obci od roku 2005 do 2015 naznačuje vcelku ustálený vývoj. Len v kategórii podnikania fyzických osôb zaznamenávame klesajúcu krivku od roku 2009. Pozitívnym momentom je stúpajúci trend podnikania právnických osôb. Uvedení dvaja samostatne hospodáriaci roľníci v tomto čase svoju živnosť neprevádzkujú.

Tabuľka 18:Vývoj podnikateľského prostredia 2005-2015

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| roky | 2005 | 2006 | 2007 | 2008 | 2009 | 2010 | 2011 | 2012 | 2013 | 2014 | 2015 |
| Fyzické osoby | 47 | 60 | 58 | 70 | 72 | 63 | 64 | 53 | 45 | 44 | 43 |
| Živnostníci | 43 | 56 | 54 | 68 | 70 | 61 | 62 | 51 | 43 | 42 | 41 |
| SHR | 4 | 4 | 4 | 2 | 2 | 2 | 2 | 2 | 2 | 2 | 2 |
| Právnické osoby | 10 | 11 | 10 | 11 | 13 | 13 | 14 | 16 | 19 | 22 | 26 |

Zdroj: ŠÚ SR

**Aktuálne a najvýznamnejšie podnikateľské subjekty v obci:**

Právnické osoby aktuálne vykonávajúce činnosť: **Alcea**, s.r.o.(účtovníctvo,prenájom kajakov na splavy), **BAUEN** s.r.o.(výroba fólií), **CMA, s**.r.o. (reklama), **COM,** s.r.o.(obchod),**DENOVA s.r.o**.( obchod), **ESPRIT J&S**, s.r.o.(obchod),**Euro-coop** s.r.o. (obchod),**EXTOP**, s.r.o. (pneuservis a pohostinstvo), **Ing. Jaroslav Valiga –NIPA (**obchod s bižutériou a suvenírmi),**IMPAKT**, spol. s r.o. (obchod), **LIGNUMP,** spol. s r.o.(drevospracovanie), **m.f. interier** s.r.o. (stolárstvo), **MARHEL** s.r.o.(stolárstvo),**PAVEX** s.r.o.(veľkochov ošípaných), **RASSTAV** s.r.o. (obchod),**SEPO Conzulting**, s.r.o (účtovníctvo, poradenstvo), **SK - MEAT** s.r.o. (predaj mäsa v Humennom).

Fyzické osoby vykonávajúce činnosť ako SZČO: Zo 45 subjektov – 10 (montáže, inštalatérstvo, stolárstvo, obchod, účtovníctvo, zahradníctvo, stavebníctvo, poradenstvo, administratívy, stolárstvo, strojárstvo ).Väčšina SZČO pozastavila alebo ukončila svoju činnosť z dôvodu nepriaznivého podnikateľského prostredia v regióne.

(Zdroj: Živnostenský a obchodný register, OcÚ Topoľovka)

**Zhrnutie**

* Aj keď obec disponuje obmedzeným rozpočtom hľadá zdroje a realizuje investičné projekty
* Podnikateľské prostredie je priaznivejšie naklonené zastúpeniu právnických osôb, ktoré zaznamenávajú mierny progres. Zastúpenie SZČO indikuje návrat k pôvodným hodnotám z roku 2005. SHR v obci aktuálne nepôsobia
* Najčastejším predmetom podnikania je spracovanie dreva, stavebné práce, obchod a služby
* Ako prioritný cieľ si obec stanovila rekonštrukciu a výstavbu miestnych komunikácií a chodníkov, rekonštrukciu verejného osvetlenia a miestneho rozhlasu, rekonštrukciu obecného úradu a kultúrneho domu, protipovodňové opatrenia a úpravu verejnej zelene
* Nevyužívané priestory obce predstavujú potenciál pre nové, strategické ciele obce v oblasti podnikania alebo poskytovania služieb obyvateľom.

## Analýza environmentálneho rozvoja

Z údajov celkového hodnotenia územia možno konštatovať, že jeho prevažnú časťtvorí poľnohospodárska pôda, konkrétne orná pôda. Na celkovej rozlohe 779 ha predstavuje poľnohospodárska pôda 606 ha a nepoľnohospodárska pôda 173 ha. Jednotlivé obydlia v obci Topoľovka sú roztratené pozdĺž potokov v dĺžke vyše 3 km. Povrch odlesneného chotára je mierne zvlnená pahorkatina, ktorú tvoria vrstvy centrálnokarpatského flyšu, štvrtohorné náplavy potokov a svahové uloženiny.Miestne lesy sú bohaté na lesné plody.

Orná pôda predstavuje z celkovej plochy poľnohospodárskej pôdy 59 %, ďalej záhrady 4% a trvalo trávnaté porasty 37%. Obec je vlastníkom ornej pôdy na ploche 5 ha, ktorá nie je využívaná.Nepoľnohospodársku pôdu tvoria z najväčšej časti lesné pozemky 55 % a zastavané nádvoria v rozsahu 30%.Pôdny fond je využívaný na 80%.

Skúsenosti obyvateľov obce z minulosti potvrdzujú, že územie vytvára optimálne podmienky pre pestovanie obilnín, zeleniny a chov hospodárskych zvierat.

Obec nemá zabezpečené protipovodňové opatrenia.

Kvalita vody je subjektívne vnímaná ako nadpriemerná, priemernú kvalitu vykazuje pôda a ovzdušie.

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Poľnohospodárska pôda | | | Spolu | Nepoľnohospodárska pôda | | | | Spolu |
| Pôda orná | Trvalé kultúry  Záhrady | TTP |  | Lesný pozemok | Vodná plocha | Plocha zastavané nádvoria | Plocha ostatná |  |
| 356 ha | 23 ha | 227 ha | 606 ha | 95 ha | 16 ha | 53 ha | 9 ha | 173 ha |

Zdroj: ŠÚ SR

Graf 8:Podiel poľnohospodárskej a nepoľnohospodárskej pôdy

Graf 9: Poľnohospodárska pôda

Graf 10:Nepoľnohospodárska pôda

**Infraštruktúra**

**Širšie dopravné vzťahy:** Územieobce Topoľovka má veľmi výhodnú polohu z hľadiska trasovania medzinárodných dopravných koridorov, pričom v neveľkej vzdialenosti nachádzajúce sa mesto Humenné je významným dopravným uzlom cestnej dopravy, v ktorom sa stretávajú dve dopravné trasy medzinárodného významu v západo – východnom i v severo – južnom smere.

Pri hodnotení komunikačných predpokladov takto vymedzené územie vykazuje veľmi dobrú úroveň napojenia na nadradenú súčasnú a predovšetkým plánovanú resp. výhľadovú dopravnú infraštruktúru vytvárajúcej vhodné realizačné predpoklady pre prílev domácich i zahraničných investícií i dlhodobých a tranzitných turistických návštevníkov.

Z nadregionálnej dopravnej infraštruktúry najvýznamnejšie postavenie vo výhľadovom období bude mať koridor cesty II/558 v úseku Humenné - Závadka - Továrne v trase Lipníky – Vranov n. Topľou – Humenné/Michalovce, ktorý je súčasťou výhľadovej siete cestných komunikácií zaradených podľa európskych dohôd AGR v kategóriiS-11,5/80 s územnou rezervou na možné rozšírenie (S-22,5/80, R-22,5/80) s obchvatom obce Závadka preuvažované cestné prepojenie Prešov – Ubľa.

Najvýznamnejšou cestnou komunikáciou prechádzajúcou takto vymedzeným územím v západo – východnom smere je cesta II/558 v trase Humenné – Závadka - Továrne. Predmetná cesta tvorí rozvojovú os, ktorá prepája ťažiská osídlenia Vranov n. Topľou – Humenné – Snina, pričom v úseku prechádzajúcom územímobce Topoľovka je vybudovaná ako dvojpruhová komunikácia (MS 21,5/70) so zabezpečením tranzitnej diaľkovej regionálnej dopravy.

Cestnú sieť na územíobce Topoľovka dopĺňajú cesty III. triedy v úseku Topoľovka (križovatka II/558) – Lieskovec – Karná .

Kým stavebno – technický stav úseku cesty II/558 prechádzajúceho územímobce Topoľ ovka možno hodnotiť ako uspokojivý, naopak úseky ciest III. triedy ako nevyhovujúce a vyžadujúce rekonštrukcie.

**Zásobovanie pitnou vodou:** je zabezpečené z vodárenského systému Starina – Košice z prívodného potrubia DN 1 000 trasovaného vo východo-západnom smere katastrálnymi územiami obcí.

**Kanalizácia:** obec nemá vybudovanú verejnú kanalizáciu ani ČOV

**Energetika: v**západo-východnom smere prechádza územím Topoľovka trasa prenosového vzdušného vedenia na úrovni 110 kV ES Vranov nad Topľou –ES Humenné. Zásobovanie elektrickou energiou je vyhovujúce a to aj pre výhľadový rozvoj. Rovnako je vyhovujúci aj technický stav NN rozvodov elektrickej energie rekonštruovaných v roku 2000. v obci je plánovaná výstavba novej trafostanice.

**Plynofikácia:** Obec Topoľovka je plynofikovaná. Katastrálnymi územiami obcí Hudcovce, Topoľovka a Závadka prechádza v západo-východnom smere trasa vysokotlakového plynovodu DN 200, 280 a 300 PN 4,0 Mpa v trase RS Vranov nad Topľou – RS Hmenné.

**Telekomunikácie:** Technický stav telekomunikačných sietí, verejných a súkromných staníc v obci je uspokojivý, rovnako celá obec je pokrytá mobilnou sieťou GSM(T-Mobile a Orange), internetom. v obci zatiaľ nie je inštalovaná káblová televízia, ale rozvodné káble už sú inštalované.

### Odpadové hospodárstvo

Jednou z povinných úloh obce je zodpovednosť s nakladaním odpadov podľa zákona č. 223/2001 Z.z. o odpadoch a o zmene a doplnení niektorých zákonov, ktoré vznikli na území obce a tieto povinnosti konkretizuje vo všeobecne záväznom nariadení (VZN). Náklady na práce s komunálnym odpadom a drobnými stavebnými odpadmi hradí obec z miestneho poplatku podľa zákona o miestnych daniach a miestnom poplatku za komunálne odpady.

Topoľovka patrí medzi obce, ktoré spadajú do zraniteľných oblastí ochrany vodných tokov a enviromentálne zaťažených území.

Obec zabezpečuje odvoz komunálneho odpadu cez cez externého dodávateľa (firma FÚRA Košice) podľa stanoveného harmonogramu, ktorá odpad vyváža na skládku v Papíne. v obci prebieha separovaný zber skla, PET fliaš, plastov, papiera, elektroodpadu a nebezpečného odpadu. Na území katastra je zaznamenaných do 5 divokých skládok, ktoré sa snaží obec, v rámci svojich možností, likvidovať. Obec neprevádzkuje recykláciu biologicky rozložiteľných odpadov (kompostáreň).

Obec nemá vybudovanú kanalizáciu ani ČOV. Na zachytávanie odpadových vôd sú využívané žumpyalebo sú odpadové vody vypúšťané cez septiky a trativody do terénu a miestneho potoka.

**Zhrnutie**

* Z hľadiska dopravy vymedzené územie vykazuje veľmi dobrú úroveň napojenia na nadradenú súčasnú a predovšetkým plánovanú resp. výhľadovú dopravnú infraštruktúru vytvárajúcej vhodné realizačné predpoklady pre prílev domácich i zahraničných investícií i dlhodobých a tranzitných turistických návštevníkov
* Topoľovka je zaradená do zraniteľných oblastí ochrany vodných tokov a enviromentálne zaťažených území.
* V obci prebieha separovaný zber komunálneho odpadu, ale nemá verejné kompostovisko, alebo zberný dvor
* Obec nemá vybudovanú kanalizáciu ani čističku odpadových vôd
* V území katastra je evidovaných 5 divokých skládok

## Analýza sociálneho a kultúrneho rozvoja

Obec Topoľovka patrí medzi progresívnevyvíjajúce sa obce, poskytuje svojim obyvateľom potrebné služby a vytvára podmienky pre kvalitný život, kultúrne, spoločenské a športové aktivity. Snaží sa udržiavať a chrániť svoje životné prostredie a zachovávať svoje kultúrne dedičstvo.

### Školstvo

V obci je zriadená materská aj základná deväťročná škola so zabezpečením vyučovania pre deti z 5. – 9. ročníka zo spádového územia zahŕňajúceho viaceré obce. Obec sa snaží o udržanie ich prevádzky aj napriek znižujúcemu sa počtu detí a o zvyšovanie úrovne vzdelávania.

### Zdravotníctvo

Zdravotná starostlivosť v obci je poskytovaná privátnymi ambulanciami so sídlom v Humennom (9km). Praktický lekár ordinuje v obci raz mesačne 2 hodiny poobede. V obci nie je dostupná lekáreň.

### Sociálna starostlivosť

Od roku 2015 obec prevádzkuje denný stacionár v nebytových priestoroch budovy domu kultúry a poskytuje aj opatrovateľskú starostlivosť pre odkázaných občanov.

### Iné verejné inštitúcie a miestne služby

Obec má nadpriemernú občiansku vybavenosť, občanom je dostupný obecný úrad, matričný úrad, dva kostoly, predajňa potravín, pohostinstvo, autoservis, pošta, prevádzkuje dom smútku a pôsobí tu aj požiarny zbor.

Z mobilných operátorov majú v obci pokrytie T-com - pevné pripojenie, Orange a O2- mobilné pripojenie. Domácnosti majú možnosť káblovej televízie a do cca 70%domácností má zavedený internet.

Tabuľka 19: Občianska vybavenosť v obci

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| Predajňa potravín | Pekáreň | Pohostinské a odbytové stredisko | Čerpacia stanica pohonných látok | Autoservis, pneuservis | Kaderníctvo | PNS | Pošta | Poštová schránka | Telefónny automat |
| 1 | 1 | 2 | 0 | 2 | 1 | 1 | 1 | 1 | 1 |

Zdroj: OcÚ Topoľovka

### Kultúra

Obec má kultúrny dom s kinom, slúži na kultúrne a spoločenské podujatia pre obyvateľov obce. Uchováva tradičné oslavy Dňa matiek, Mesiaca úcty k starším a Odpustové slávnosti.

Obec má zriadenú vlastnú webstránku, na ktorej sa pravidelne aktualizujú informácie a zverejňujú požadované dokumenty.Na komunikáciu s verejnosťou slúži aj miestny rozhlas, úradná tabuľa, príležitostné informačné listy, ale aj osobné stretnutia. Prostredníctvom webstránky obecné zastupiteľstvo pravidelne zverejňuje zápisnice a uznesenia zo svojich zasadnutí. Obec prevádzkuje aj knižnicu, ktorá má k dispozícii 5890 knižných jednotiek avšak nie je dostatočne využívaná z dôvodu preferovania výpočtovej techniky vo voľnom čase. z tohto dôvodu knižničný fond nie je obnovovaný.

Seniori v spolupráci s obcou organizujú rôzne kultúrno-spoločenské podujatia (turisticko-poznávacie zájazdy, prednášky, MDŽ).

V obci sa v súčasnosti nachádzajú dva kostoly, slúžiace rímskokatolíckym a gréckokatolíckym veriacim. Ten, čo stojí v areále cintorína, bol zaradený do zoznamu kultúrnych pamiatok SR. Pochádza z roku 1779. I kostol na začiatku obce patrí k historicky hodnotným. Bol postavený v roku 1848.

### Iné voľnočasové aktivity

Ako je z tabulky č. 20 zrejmé,obyvatelia obce sa vyznačujú dostatočnou iniciatívou v organizovaní rôznych podujatí v obci. Dôkazom jepočet záujmových klubov a združení a neformálnych skupín v obci.

Športovú a rekreačnú vybavenosť tvoria ihriská pre futbal i tenisové ihrisko a telocvičňa ZŠ a MŠ, ktoré môže slúžiť v prípade záujmu i pre turistických návštevníkov. Obec aktívne spolupracuje s Gminou Bukowsko Poľsko.

Tabuľka 20: Kluby pôsobiace v obci Topoľovka

|  |  |
| --- | --- |
| Zameranie a forma združenia | Názov |
| Kultúrne súbory a iné kluby | Klub mamičiek |
| Športové kluby | TJ Agrokomplex Topoľovka |
| Verejnoprospešné záujmové organizácie | Denný stacionár |
| Združenia/spoločenstvá/zväzy | Rodičovské združenie pri MŠ a ZŠ Topoľovka  Spoločenstvo vlastníkov bytov Topoľovka |
| Hasičské zväzy | áno |
| Cirkevné a náboženské organizácie | áno |
| Pozemkové spoločenstvá | Pozemkové spoločenstvo Topoľovka |
| Klub dôchodcov | áno |
| Poľovnícke zväzy | nie |
| Iné | Združenie DIK-Vihorlat, združenie majiteľov akcií Agrohum a.s. Humenné |

Zdroj: OcÚ Topoľovka

### Cestovný ruch

Z hľadiska zastúpenia významných kultúrno – historických objektov slúžiacich ako cieľ poznávacieho turizmu pre účastníkov cestovného ruchu, v celoslovenských súvislostiach je možnéúzemieobcecharakterizovať ako nie bohaté na historické pamiatky. Nachádzajú sa tu kostol gréckokatolícky barokovo-klasicisticky z roku 1781 a druhý kostol klasicistický z roku 1848 a s vežou z roku 1864. Ďalším zaujímavým cieľom cestovného ruchuje archeologická lokalita - mohylník s 34 mohylami situovaná v obci Topoľovka.

Z koncepčného a následne aj realizačného hľadiska sú dôležité základné druhy rekreačno – turistických území – rekreačné krajinné celky a územné celky vidieckeho turizmu. Územieplošne nezasahuje žiaden rekreačný krajinný celok, rovnako sa v takto vymedzenom území nenachádza žiaden rekreačný priestor, stredisko či základňa rekreácie a cestovného ruchu. v neveľkej vzdialenostisa ale nachádzajú rekreačné krajinné celky Domaša a Vihorlat poskytujúce vhodné zázemie pre rekreačné vyžitie obyvateľov obce.

Využitie objektov individuálnej rekreácie (chaty, rekreačné domy a chalupy) môže predstavovať popri voľnom cestovnom ruchu veľmi dôležitý segment rozvoja turistického sektora či už formou rekreačného využívania ich súčasnými majiteľmi alebo prenajímaním tretím osobám a subjektom.

K najviac uplatňovaným formám dynamickej turistikypatrí pešia turistika a motivujúcim faktorom cestovného ruchu sú krásne lesy. Bezprostredné okolie je vhodné pre nenáročné turistické a rekreačné vychádzky i relaxáciu v lesnom prostredí, hubárčenie a pod. ale územím nie nie sú trasované žiadne turisticky značené chodníky.

Športová a rekreačná vybavenosť tvoria ihriská pre futbal a telocvičňa v obci, ktoré môže slúžiť v prípade záujmu i pre turistických návštevníkov.

**Zhrnutie:**

* Obec prevádzkuje základnú školu s materskou školou a má dostačujúcu občiansku vybavenosť, oragnizuje kultúrne a športové podujatia
* Obec poskytuje opatrovateľskú službu a prevádzkuje denný stacionár ale neposkytuje zdravotná starostlivosť
* V obci pôsobí niekoľko združení, cirkevných spoločenstiev a klubov
* Okolité prostredie obce má veľký potenciál pre rozvoj turistiky
* Obec je pokrytá signálom mobilných operátorov a je v nej zavedený internet

# SWOT

**Infraštruktúra a občianska vybavenosť**

|  |  |
| --- | --- |
| **Silné stránky** | **Slabé stránky** |
| Dopravná dostupnosť a blízkosť okresného mesta Humenné a Vranov nad Topľou | Chýbajúca kanalizácia a ČOV |
| Prevádzkovaná materská škola a základná škola | Zlý technický stav budovy obecného úradu a kultúrneho domu |
| Vybudovaný vodovod a rozvod plynu | Nedostačujúci rozsah a nevyhovujúci stav chodníkov a ciest, parkovísk |
| Prevádzkovaný stacionár a opatrovateľská služba | Zlý stav a nedostatočný rozsah miestnych komunikácií, chodníkov a parkovísk |
| Pokrytie internetom a mobilnými operátormi | Chýbajúci aktuálny Územný plan obce |
| Sieť maloobchodných predajní a služieb | Zlý stav verejného osvetlenia a miestneho rozhlasu |
| Výstavba a rekonštrukcia časti chodníkov a miestnych komunikácií | Minimálna zdravotná starostlivosť a s tým spojené neefektívne využívanie budovy zdravotného strediska |
|  | Chýbajúci kamerový systém |
| **Príležitosti** | **Ohrozenia** |
| Priorita rozvoja – dobudovanie základnej infraštruktúry- splašková kanalizácia | Nedostatok financií z obecného rozpočtu a podmienka spolufinancovania projektov z rozpočtu obce |
| Možnosť využívania neobývaných domov | Zvyšujúce sa ceny nehnuteľnosti |
| Využitie školskej jedálne pre potreby starších ľudí | Pomalá príprava realizácie infraštruktúrnych projektov |
| Záujem o využitie prázdnych budov v obecnom vlastníctve na poskytovanie verejno-prospešných služieb rôzneho zamerania | Zvyšujúce sa ceny stavebných materiálov a prác |
| Trasovanie cesty II/558 tvoriacej súčasť výhľadových cestných komunikácií zaradených podľa európskych dohôd AGR | Odklad dobudovania verejných kanalizácií a ČOV |
| Zavedená sieť káblových rozvodov pre káblovú TV |  |

**Ľudské zdroje, ekonomický potenciál**

|  |  |
| --- | --- |
| **Silné stránky** | **Slabé stránky** |
| Potenciál voľných pracovných síl | Stagnácia demografického vývoja obce |
| Optimálne podmienky pre poľnohosodárstvo, lesníctvo a chov dobytka | Nízky podiel obyvateľstva so základným vzdelaním a veľmi nízky podiel obyvateľstva s vysokoškolským vzdelaním |
| Nevyužité budovy vo vlastníctve obce | Nízka úroveň zapájania sa do systému celoživotného vzdelávania, čo spôsobuje zaostávanie v schopnosti aplikovať najnovšie poznatky a technológie |
| Blízkosť okresného mesta Humenné a Vranova nad Topľou | Nízka miera zapájania občanov do rozvojových procesov na obecnej úrovni a nízka miera |
| Zastúpenie aktívnych organizácií tretieho sektoru v obci (združenia a spolky..) | Nízka miera obecného a regionálneho sebavedomia, nedostatok pestovania povedomia spolupatričnosti a spoluzodpovednosti |
| Zruční, pohostinní a dobrí ľudia | Nezamestnanosť a veľký počet migrujúcich občanov za prácou mimo región a do zahraničia |
| **Príležitosti** | **Ohrozenia** |
| Sprístupnenie vzdelávacích aktivít prospešných pre i osobný rast aj formou celoživotného vzdelávania, kurzami a podobne aj s pomocou fondov EÚ a NÚP pre záujemcov | Nedostatočná motivácia zostať v mikroregióne a podieľať sa na jeho revitalizácii |
| Osveta a výchova obyvateľstva k rozvoju cestovného ruchu ako forme samozamestnania | Nízka miera zapájania občanov do ro vojových procesov na obecnej úrovni a nízka miera poznania rozvojových zámerov občanmi |
| Vytvorenie kvalitného projektového a menežérskeho tímu | Nedostatok investičného kapitálu a odliv kvalifikovaných odborníkov |
| Vytváranie partnerstiev s ostatnými mikroregiónmi na Slovensku i v zahraničí | Obavy z podnikateľského rizika, nezáujem obyvateľov o ďalší rozvoj obce |
| Množstvo neobývaných domov vhodných po úpravách na bývanie | Postupné znižovanie počtu detí v dôsledku negatívneho demografického rozvoja |
| Rozvoj malých a stredných podnikateľov založený na zdrojoch a potenciáli vidieka – malé farmy, spracovateľský priemysel, služby, tradičné remeslá, vidiecky turizmus, výroba ekologicky čistých potravín, intenzívnejšia podpora poľnohospodárskych družstiev a poľnohospodárskych podnikov | Nepripravenosť ľudí na podnikanie |

**Životné prostredie**

|  |  |
| --- | --- |
| **Silné stránky** | **Slabé stránky** |
| Vodovod a plynofikácia obce | Divoké skládky odpadu |
| Územie katastra nespadá do ochranného pásma | Nedostatok okrasných zón v obci |
| Bezprostredná blízkosť horského prostredia | Nedostatočné právne a enviromentálne povedomie občanov |
| Zachovalé a tiché prírodné prostredie | Obec nemá vybudovanú verejnú kanalizáciu a ČOV |
| Komplexne triedený separovaný odpad | Neveľká vzdialenosť od významných stacionárnych zdrojov znečistenia ovzdušia na regionálnej úrovni |
| Dostatok poľnohospodárskej a nepoľnohosodárskej pôdy | Lokalizácia v ochrannom pásme III. stupňa vodárenského zdroja Ondava - Kučín |
|  | Neefektívne využitie biologického odpadu – chýbajúca kompostáreň |
| **Príležitosti** | **Ohrozenia** |
| Podpora štátu z Envirofondu resp. zo zdrojov Európskej únie | Obmedzený obecný rozpočet |
| Vhodné podmienky pre rozvoj ekologického poľnohospodárstva | Nepripravené technické projekty pre enviromentálnu infraštruktúru |
| Realizácia protipovodňových opatrení a ich viacúčelové využitie – rybník v lokalite Hrabina podľa vzoru obce Slovenská Volová | Povodňové ohrozenie intravilánov obcí pri prívalových zrážkach |
| Estetizácia obce – výsadba okrasnej zelene | Nízka environmentálna úroveň obyvateľstva s tým súvisiace poškodzovanie prírodného prostredia  Znečistenie ovzdušia a hlučnosť vplyvom tranzitnej dopravy v obci |
| Vybudovanie kompostárne | Klimatické zmeny |
| Správna ochrana a starostlivosť o pôdu: efektívnejšie využívanie vybudovaného závlahového systému, realizovanie protieróznych opatrení a projektov výsadby ochrannej zelene, zazeleňovanie poľnohospodársky nevyužívaných plôch, resp. zmena druhu pozemku | Nedostatok investičného kapitálu a odliv kvalifikovaných odborníkov |
|  | Konkurencia medzi obcamis problémami podobného charakteru pri čerpaní štrukturálnej pomoci a verejných zdrojov na rozvoj a budovanie infraštruktúry obce |

**Kultúra, šport, aktívny oddych, turistický ruch**

|  |  |
| --- | --- |
| **Silné stránky** | **Slabé stránky** |
| Existujúce objekty rozvoja kultúry | Slabá propagácia územia, zastaralá webstránka obce, neexistencia informačného a orientačného systému |
| Rekonštruovaná telocvičňa | Nedobudovaná sieť turisticky značených chodníkov a značených cyklotrás |
| Fungujúca obecná knižnica | Futbalové ihrisko v zlom technickom stave |
| Nové multifunkčné ihrisko pred ZŠ | Nedostatok vodných plôch vhodných na rekreačné využitie – kúpaliská, umelé vodné plochy na kúpanie v prírode, rybníky na rekreačný lov a pod. |
| Vybudovaná prístupová cesta k futbalovému ihrisku | Nedostatočné využitie pôdneho fondu |
| **Príležitosti** | **Ohrozenia** |
| Regionálna spolupráca v oblasti rozvoja kultúry,športu a CR | Obavy z podnikateľského rizika |
| Vybudovaniemultimediálnejknižnice | Nedostatok mladých angažovaných ľudív oblasti organizovaného športu |
| Organizovanie kultúrnospoločenských a športových podujatí | Nedostatočné využitie pôdneho fondu |
| Rozvoj vidieckej turistiky | Nedostatok investičného kapitálu a odliv kvalifikovaných odborníkov |
| Estetizácia obce |  |

# Strategická časť

Cieľom Programu rozvoja obce Topoľovka (ďalej PHSR) je sformulovať takú predstavu o smerovaní obce, ktorá vyjadruje ekonomické a sociálne záujmy jej občanov a je v súlade so strategickými cieľmi a prioritami štátu, vyššieho územného celku.

Strategický cieľ Plánu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka konkrétne napĺňajú celkový cieľ regionálneho rozvoja tým, že vytvorením tohto významného strategického dokumentu sa na miestnej úrovni vytvoria podmienky pre implementáciu navrhnutého Integrovaného regionálneho operačného programu na roky 2016 – 2023, ktorého hlavným cieľom je prostredníctvom jednotlivých opatrení zvýšiť vybavenosť územia zariadeniami občianskej infraštruktúry s ohľadom na zabezpečenie ich dostupnosti a kvality poskytovaných služieb.

PHSR Topoľovka je základným nástrojom obce, ktorý určuje smer jej napredovania, pre plnenie strednodobých a dlhodobých cieľov, ktoré umožnia vytvárať spoločný produkt, poskytujúci kvalitné podmienky pre život všetkých jej občanov a návštevníkov. Tento strategický dokument posilní regionálny rozvoj tým, že stanoví postupy podporujúce miestne iniciatívy. Zároveň pomôže zvýšiť absorpčnú kapacitu regiónu pomocou podpory aktivít regionálnych a lokálnych rozvojových organizácií a podporou prípravy strategicky významných projektov.

Táto časť obsahuje:

* Víziu územia obce Topoľovka
* Formuláciu a návrh stratégie
* Výber a popis strategického cieľa a špecifických cieľov v jednotlivých prioritách

Pri sformulovaní vízie, stratégie a cieľov obce sa vychádza z aktuálne schválených strategických dokumentov na národnej úrovni pri zohľadnení celoeurópskej stratégie s názvom Stratégia Európa 2020.

Základom Stratégie Európa 2020 sú 3 navzájom sa doplňujúce priority a to:

* Inteligentný rast: vytvorenie hospodárstva založeného na znalostiach a inovácii
* Udržateľný rast: podporovanie ekologickejšieho a konkurencieschopnejšieho hospodárstva, ktoré efektívnejšie využíva zdroje
* Inkluzívny rast: podporovanie hospodárstva s vysokou mierou nezamestnanosti, ktoré zabezpečí sociálnu a územnú súdržnosť

Na základe vyššie uvedených priorít si EÚ stanovila do roku 2020 päť hlavných cieľov, ktoré chce dosiahnuť a to:

* Miera zamestnanosti obyvateľov vo veku 20-64 rokov by mala dosiahnuť 75%,
* Úroveň investícií do výskumu a vývoja by mala dosiahnuť 3% HDP EÚ,
* Je potrebné dosiahnuť ciele „20/20/20“ v oblasti klímy/energie (vrátane zvýšenia záväzku, pokiaľ ide o zníženie emisií na 30%, ak budú na to vhodné podmienky,
* Podiel ľudí, ktorí predčasen ukončia školskú dochádzku, by sa mal znížiť pod 10% a minimálne 40% mladých ľuí by malo mať vysokoškolské vzdelanie
* Počet ľudí ohrozených chudobou by mal klesnúť o 20 miliónov

Pre obdobie rokov 2016-2023 s výhľadom do roku 2025 si obec Topoľovka stanovila víziu, ktorá má napomôcť k dosiahnutiu vyššie stanovených cieľov EÚ.

**Víziou obceTopoľovka v ďalšom programovacom období bude pokračovať v stratégii rozvoja progresívnej, modernej, ekonomicky, sociálne a kultúrne živej obce. Svojim obyvateľom bude poskytovať kvalitné komunálne služby pri udržaní vysokej kvality.Bude chrániť a udržiavať životné prostredie, zachovávať a šíriť svoje kultúrne dedičstvo. Bude zabezpečovať podmienky pre harmonický život všetkých kategórií svojich obyvateľov.**

Čiastkové ciele: Otvorenosť; individuálny a profesionálny prístup k občanom, dodávateľom a ostatným zainteresovaným stranám; plnenie právnych a ostatných požiadaviek; neustále zvyšovanie kvality služieb poskytovaných obyvateľom; zvýšenie záujmu a zapojenie občanov do riešenia vecí verejných; zameranie sa na prevenciu ochrany životného prostredia; zvyšovanie enviromentálneho povedomia a kvality života.

Pre stanovenie strategického cieľa obce Topoľovka sa vychádza z Národnej stratégie regionálneho rozvoja SR, ktorá je v súlade s inými strategickými a koncepčnými dokumentmi v oblasti politiky súdržnosti a nadväzuje na Partnerskú dohodu SR na roky 2014 – 2020. v oblasti územného rozvoja je stratégia koordinovaná s Koncepciou územného rozvoja Slovenska.

Stanovenie strategického cieľa obce sa opiera o východiskový stav definovaný v Národnej stratégii regionálneho rozvoja SR a o princípy zásadného smerovania v prioritných oblastiach. Národná stratégia regionálneho rozvoja SR stanovuje 4 strategické ciele pre Prešovský kraj, ktorými sú:

1. Posilnenie produktivita konkurencieschopnosti v kľúčových a perspektívnych odvetviach priemyslu a služieb
2. Zhodnotenie a posilnenie vnútorného potenciáluturizmu s prepojením na ochranu a tvorbu životného prostredia
3. Komplexný rozvoj a posilnenie vidieka na hospodárstve regiónu
4. Zvýšenie kvality ľudského potenciálu – riešenie rómskej otázky a podpora mladých ľudí, rozvoj všetkých foriem celoživotného vzdelávania (CŽV) a celoživotného partnerstva (CŽP)

**Strategický cieľ obce Topoľovka:**

**Zachovať typický ráz obce s využitím miestnych zdrojov, zručností a tradícií v rozvoji obce a zlepšené životné podmienky obyvateľov podporou podnikania v obci a kooperáciou s mestom Humenné spojeného s tvorbou nových pracovných miest.**

Pre naplnenie stanovenej vízie si obec Topoľovka stanovila nasledujúce štyri prioritné oblasti:

* Rast zamestnanosti a kvality ľudských zdrojov
* Dobudovanie infraštruktúry v obci a zlepšenie stavu životného prostredia v obci
* Zvýšenie kvality spoločenského a kultúrneho prostredia a propagácia obce
* Podpora obecnej ekonomiky

Tabuľka 21: PREHĽAD ŠPECIFICKÝCH CIEĽOV a OPTRENÍ

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Priorita č. 1** | | **Vytváranie podmienok pre rozvoj vzdelávania, podnikania, zamestnanosti a služieb občanom** |
| **Opatrenie č. 1.1** | | **Zabezpečenie podmienok pre kvalitné vzdelávanie** |
| **Špecifický cieľ 1** | | **Rozvoj vzdelávania a voľnočasových aktivít obyvateľov** |
| **Aktivita** | 1.1.1 | Zabezpečenie finančných zdrojov na činnosť predprimárneho a primárneho vzdelávania a školskej jedálne |
| 1.1.2 | Finančný príspevok pre žiakov MŠ a ZŠ na rôzne kultúrne, športové a spoločenské súťaže a aktivity |
| 1.1.3 | Rozvoj a modernizácia obecnej knižnice |
| 1.1.4 | Modernizácia tried ZŠ a MŠ vrátane materiálno-technického vybavenia |
| 1.1.5 | Zvyšovanie odbornej kvalifikácie pedagogických a nepedagogických zamestnancov |
| **Opatrenie č. 1.2** | | **Zvýšenie efektívnosti verejnej správy a služieb** |
| **Špecifický cieľ 2** | | **Modernizácia a profesionalizácia v poskytovaní služieb občanom a inštitúciám** |
| **Aktivita** | 1.2.1 | Elektronizácia služieb - e government (občania, podnikatelia, inštitúcie) |
| 1.2.2 | Prevádzkovanie súčasnej webstránky obce podľa štandardov IS VS |
| 1.2.3 | Rekonštrukcia obecného rozhlasu |
| 1.2.4 | Monitoring a aktualizácia Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja obce |
| 1.2.5 | Aktualizácia VZN a smerníc v rámci platnej legislatívy |
| 1.2.6 | Vypracovanie územného plánu obce |
| **Opatrenie č. 1.3** | | **Sociálna politika obce** |
| **Špecifický cieľ 3** | | **Poskytovanie podpory seniorom alebo nezamestnaným obyvateľom** |
| **Aktivita** | 1.3.1 | Prevádzkovanie denného stacionára, opatrovateľských služieb a stravovania pre odkázaných občanov |
| 1.3.2 | Podpora aktivít na znižovanie nezamestnanosti (aktivačné práce a iné formy) |
| **Opatrenie č. 1.4** | | **Skvalitnenie a rozšírenie občianskej vybavenosti** |
| **Špecifický cieľ 4** | | **Riešenie bytovej otázky** |
| **Aktivita** | 1.4.1 | Rozšírenie bytového a domového fondu |
| **Opatrenie č. 1.5** | | **Rozvoj podnikateľských aktivít a samozamestnávanie obyvateľstva** |
| **Špecifický cieľ 5** | | **Podpora podnikania v obci** |
| **Aktivita** | 1.5.1 | Podpora pôsobenia podnikateľského združenia v obci – zvýhodnenie začínajúcich podnikateľov formou zníženého prenájmu obecných priestorov alebo pozemkov a ďalších poplatkov |
| **Priorita č.2** | | **Dobudovanie infraštruktúry v obci a skvalitňovanie životného prostredia** |
| **Opatrenie č. 2.1** | | **Zlepšenie základnej infraštruktúry** |
| **Špecifický cieľ 6** | | **Skvalitnenie životnej úrovne v obci** |
| **Aktivita** | 2.1.1 | Rekonštrukcia miestnych komunikácií v obci Topoľovka |
| 2.1.2 | Úprava a údržba verejných priestranstiev |
| 2.1.3 | Zriadenie kamerového a varovného systému |
| 2.1.4 | Modernizácia (rekonštrukcia) verejného osvetlenia |
| **Opatrenie č. 2.2** | | **Zníženie energetickej náročnosti verejných budov** |
| **Špecifický cieľ 7** | | **Zníženie prevádzkových nákladov budov vo vlastníctve obce** |
|  | 2.2.1 | Dom smútku - rekonštrukcia |
| 2.2.2 | Zateplenie OcÚ a KD s využitím OZE |
| **Opatrenie č. 2.3** | | **Skvalitnenie podmienok v oblasti odpadového hospodárstva** |
| **Špecifický cieľ 8** | | **Ochrana životného prostredia** |
| **Aktivita** | 2.3.1 | Zvýšenie počtu separačných kontajnerov a činností súvisiacich s osvetou a propagáciou separácie |
| 2.3.2 | Zvyšovanie právneho vedomia obyvateľov v oblasti odpadového hospodárstva a separovaného zberu |
| 2.3.3 | Monitoring a odstránenie čiernych skládok |
| **Opatrenie č. 2.4** | | **Zlepšenie podmienok v rámci protipovodňových aktivít v obci** |
| **Špecifický cieľ 9** | | **Opatrenia na ochranu oyvateľov a ich majetku** |
| **Aktivita** | 2.4.1 | Úprava a regulácia potoku Lieskovčík |
| 2.4.2 | Spolupráca na zvýšení efektívnosti protipovodňových opatrení rybníka v lokalite Hrabina a rozšírenie účelu jeho využitia, ktorého vlastníkom je urbárska spoločnosť |
| **Priorita č. 3** | | **Zvýšenie kvality kultúrneho, športového a spoločenského života v obci, zviditeľnenie obce** |
| **Opatrenie č. 3.1** | | **Skvalitnenie podmienok pre kultúrne podujatia a šport** |
| **Špecifický cieľ 10** | | **Rozvoj kultúry a športu** |
| **Aktivita** | 3.1.1 | Organizovanie pravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci |
| 3.1.2 | Organizovanie nepravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci |
| 3.1.3 | Rekonštrukcia futbalového ihriska a rekonštrukcia telocvične |
|  | 3.1.4 | Rozvoj cyklistickej infraštruktúry v obci (prístrešok pre cyklistov, budovanie cyklotrás) |
| **Opatrenie č. 3.2** | | **Podpora a propagácia obce a regiónu** |
| **Špecifický cieľ 11** | | **Zviditeľnenie obce a účasť na inovatívnych projektoch** |
| **Aktivita** | 3.2.1 | Tvorba propagačno - prezentačných materiálov (časopisov, buletinov) |
| 3.2.2 | Podpora a prezentácia tradičných remesiel a služieb na podujatiach s regionálnou alebo medzinárodnou účasťou |
| 3.2.3 | Účasť obce na regionálnych projektoch propagácie regiónu |

# Programová časť

Programová časť Programu rozvoja obce Topoľovka nadväzuje na strategickú časť a obsahuje najmä zoznam opatrení, projektov/aktivít a ukazovateľov na zabezpečenie realizácie Programu rozvoja obce. Programová časť PHSR na roky 2016 – 2021 obsahuje podrobnejšie rozpracovanie strategických cieľov v sociálnej, hospodárskej a environmentálnej politike na úroveň projektov a aktivít, ktoré sú tvorené vecne príbuznými skupinami aktivít samosprávy vykonávaných mimo bežnú činnosť a smerujúcich k plneniu strategického cieľa rozvoja obce na roky 2016 – 2021 a to **„Zvýšiť konkurencieschopnosť a atraktívnosť obce pre jej udržateľnosť a ďalší rozvoj s uvážlivým využitím prírodných zdrojov a zachovaním tradičných hodnôt v súlade so strategickými cieľmi Prešovského samosprávneho kraja“.**

Súčasťou programovej časti je aj stanovenie ukazovateľov pre hodnotenie PRO. Ukazovatele výsledkov a dopadov v PHSR obceTopoľovka sú spracované v nasledujúcej tabuľke. Výstupy projektu predstavujú práce, služby a tovary, ktoré boli financované počas realizácie aktivít projektu vyjadrené z finančného a vecného hľadiska. Výsledok projektu predstavuje okamžitý efekt realizácie aktivít projektu (výstupy z aktivít), ktorý je k dispozícii pre cieľovú skupinu alebo predstavuje služby poskytnuté cieľovej skupine. Dopad predstavuje, vyjadruje dlhodobý efekt intervencie na danú prioritnú oblasť alebo cieľovú skupinu, ktorý je mimo priamej a výlučnej kontroly subjektu zodpovedajúceho za realizáciu projektu.

Ukazovatele výstupu sú obvykle priradené k jednotlivým projektom. Označujú hmatateľné produkty, bezprostredne dosiahnuté realizáciou jednej alebo viacerých aktivít, často vyjadrené v merateľných fyzických alebo peňažných jednotkách. Odrážajú skutočnosť, že niečo bolo vytvorené, vyprodukované, zriadené, zrealizované.

Vypracovanie programovej časti je v súlade s odporúčanou metodikou a zahŕňa nasledovné činnosti:

* Návrh projektov a aktivít na dosiahnutie opatrení definovaných v strategickej časti (tabuľky priorít, špecifických cieľov a opatrení)
* Spoluúčasť na kreovaní projektových zámerov a aktivít pracovnou skupinou (samospráva, obyvatelia, spolupracujúce organizácie, strategickí partneri)
* Stanovenie merateľných ukazovateľov k monitorovaniu a hodnoteniu PRO pracovnou skupinou
* Stanovenie termínov realizácie a odhadovanú výšku ich nákladov riadiacim tímom
* Odsúhlasenienávrhov poslancami obecného zastupiteľstva

Tabuľka 22:Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 1

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Priorita č. 1** | | **Vytváranie podmienok pre rozvoj vzdelávania, podnikania, zamestnanosti a služieb občanom** | **Predpokladaná doba realizácie** |
| **Opatrenie č. 1.1** | | **Zabezpečenie podmienok pre kvalitné vzdelávanie** |  |
| **Aktivita** | 1.1.1 | Zabezpečenie finančných zdrojov na činnosť predprimárneho a primárneho vzdelávania a školskej jedálne | Priebežne |
| 1.1.2 | Finančný príspevok pre žiakov MŠ a ZŠ na rôzne kultúrne, športové a spoločenské súťaže a aktivity | Priebežne |
| 1.1.3 | Rozvoj a modernizácia obecnej knižnice | Priebežne |
| 1.1.4 | Modernizácia tried ZŠ a MŠ vrátane materiálno-technického vybavenia | Priebežne |
| 1.1.5 | Zvyšovanie odbornej kvalifikácie pedagogických a nepedagogických zamestnancov | Priebežne |
| **Opatrenie č. 1.2** | | **Zvýšenie efektívnosti verejnej správy a služieb** |  |
| **Aktivita** | 1.2.1 | Elektronizácia služieb - e government (občania, podnikatelia, inštitúcie) | 2020 |
| 1.2.2 | Prevádzkovanie súčasnej webstránky obce podľa štandardov IS VS | Priebežne |
| 1.2.3 | Rekonštrukcia obecného rozhlasu | 2017 |
| 1.2.4 | Monitoring a aktualizácia Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja obce | Priebežne |
| 1.2.5 | Aktualizácia VZN a smerníc v rámci platnej legislatívy | Priebežne |
| 1.2.6 | Vypracovanie územného plánu obce | 2021 |
| **Opatrenie č. 1.3** | | **Sociálna politika obce** |  |
| **Aktivita** | 1.3.1 | Prevádzkovanie denného stacionára, opatrovateľských služieb a stravovania pre odkázaných občanov | Priebežne |
| 1.3.2 | Podpora aktivít na znižovanie nezamestnanosti (aktivačné práce a iné formy) | Priebežne |
| **Opatrenie č. 1.4** | | **Skvalitnenie a rozšírenie občianskej vybavenosti** |  |
| **Aktivita** | 1.4.1 | Rozšírenie bytového a domového fondu | 2020 |
| **Opatrenie č. 1.5** | | **Rozvoj podnikateľských aktivít a samozamestnávanie obyvateľstva** |  |
| **Aktivita** | 1.5.1 | Podpora pôsobenia podnikateľského združenia v obci – zvýhodnenie začínajúcich podnikateľov formou zníženého prenájmu obecných priestorov alebo pozemkov a ďalších poplatkov | Priebežne |
| **Ukazovatele** | | | **Indikátor** |
| **Aktivita** | 1.1.1 | Zabezpečenie finančných zdrojov na činnosť predprimárneho a primárneho vzdelávania a školskej jedálne | Počet detí v oboch zariadeniach |
| 1.1.2 | Finančný príspevok pre žiakov MŠ a ZŠ na rôzne kultúrne, športové a spoločenské súťaže a aktivity | Počet podujatí |
| 1.1.3 | Rozvoj a modernizácia obecnej knižnice | Počet užívateľov knižnice |
| 1.1.4 | Modernizácia tried ZŠ a MŠ vrátane materiálno-technického vybavenia | Počet zakúpeného majetku |
| 1.1.5 | Zvyšovanie odbornej kvalifikácie pedagogických a nepedagogických zamestnancov | Počet vyškolených zamestnancov |
| 1.2.1 | Elektronizácia služieb - e government (občania, podnikatelia, inštitúcie) | Počet elektronických služieb |
| 1.2.2 | Prevádzkovanie súčasnej webstránky obce podľa štandardov IS VS | Počet návštev a aktuálnych infomácií |
| 1.2.3 | Rekonštrukcia obecného rozhlasu | Počet hlásení |
| 1.2.4 | Monitoring a aktualizácia Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja obce | Realizovaná aktivita |
| 1.2.5 | Aktualizácia VZN a smerníc v rámci platnej legislatívy | Počet schválených VZN |
| 1.2.6 | Vypracovanie územného plánu obce | Realizovaná aktivita |
| 1.3.1 | Prevádzkovanie denného stacionára, opatrovateľských služieb a stravovania pre odkázaných občanov | Počet klientov |
| 1.3.2 | Podpora aktivít na znižovanie nezamestnanosti (aktivačné práce a iné formy) | Počet uzavretých zmlúv |
| 1.4.1 | Rozšírenie bytového a domového fondu | Počet bytových a domových jednotiek |
| 1.5.1 | Podpora pôsobenia podnikateľského združenia v obci – zvýhodnenie začínajúcich podnikateľov formou zníženého prenájmu obecných priestorov alebo pozemkov a ďalších poplatkov | Počet podnikateľov v obci |

Tabuľka 23:Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 2

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Priorita č.2** | | **Dobudovanie infraštruktúry v obci a skvalitňovanie životného prostredia** | **Predpokladaná doba realizácie** |
| **Opatrenie č. 2.1** | | **Zlepšenie základnej infraštruktúry** |  |
| **Aktivita** | 2.1.1 | Rekonštrukcia miestnych komunikácií v obci Topoľovka | 2016-2017 |
| 2.1.2 | Úprava a údržba verejných priestranstiev | 2016-2017 |
| 2.1.3 | Zriadenie kamerového a varovného systému | 2018 |
| 2.1.4 | Modernizácia (rekonštrukcia) verejného osvetlenia | 2019 |
| **Opatrenie č. 2.2** | | **Zníženie energetickej náročnosti verejných budov** |  |
|  | 2.2.1 | Dom smútku - rekonštrukcia | 2016-2017 |
| 2.2.2 | Zateplenie OcÚ a KD s využitím OZE | 2016-2017 |
| **Opatrenie č. 2.3** | | **Skvalitnenie podmienok v oblasti odpadového hospodárstva** |  |
| **Aktivita** | 2.3.1 | Zvýšenie počtu separačných kontajnerov a činností súvisiacich s osvetou a propagáciou separácie | priebežne |
| 2.3.2 | Zvyšovanie právneho vedomia obyvateľov v oblasti odpadového hospodárstva a separovaného zberu | priebežne |
| 2.3.3 | Monitoring a odstránenie čiernych skládok | priebežne |
| **Opatrenie č. 2.4** | | **Zlepšenie podmienok v rámci protipovodňových aktivít v obci** |  |
| **Aktivita** | 2.4.1 | Úprava a regulácia potoku Lieskovčík | 2020 |
| 2.4.2 | Spolupráca na zvýšení efektívnosti protipovodňových opatrení rybníka v lokalite Hrabina a rozšírenie účelu jeho využitia, ktorého vlastníkom je urbárska spoločnosť | 2021 |
| **Ukazovatele** | | | Indikátor |
| **Aktivita** | 2.1.1 | Rekonštrukcia miestnych komunikácií v obci Topoľovka | Dĺžka rekonštruovaných komunikácií |
| 2.1.2 | Úprava a údržba verejných priestranstiev | Plocha udržiavaných priestranstiev |
| 2.1.3 | Zriadenie kamerového a varovného systému | Počet inštalovaných kamier |
| 2.1.4 | Modernizácia (rekonštrukcia) verejného osvetlenia | Zrealizovaý projekt |
| 2.2.1 | Dom smútku - rekonštrukcia | Zrealizovaý projekt |
| 2.2.2 | Zateplenie OcÚ a KD s využitím OZE | Zrealizovaý projekt |
| 2.3.1 | Zvýšenie počtu separačných kontajnerov a činností súvisiacich s osvetou a propagáciou separácie | Zníženie objemu zmesového odpadu |
| 2.3.2 | Zvyšovanie právneho vedomia obyvateľov v oblasti odpadového hospodárstva a separovaného zberu | Efektívnjšie odpadového hospodárstva a eliminácia čiernych skládok |
| 2.3.3 | Monitoring a odstránenie čiernych skládok | Zníženie počtu čiernych skládok |
| 2.4.1 | Úprava a regulácia potoku Lieskovčík | Zrealizovaý projekt |
| 2.4.2 | Spolupráca na zvýšení efektívnosti protipovodňových opatrení rybníka v lokalite Hrabina a rozšírenie účelu jeho využitia, ktorého vlastníkom je urbárska spoločnosť | Zrealizovaý projekt |

Tabuľka 24:Súhrnný prehľad opatrení, aktivít a ukazovateľov – priorita 3

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Priorita č. 3** | | **Zvýšenie kvality kultúrneho, športového a spoločenského života v obci, zviditeľnenie obce** | **Predpokladaná doba realizácie** |
| **Opatrenie č. 3.1** | | **Skvalitnenie podmienok pre kultúrne podujatia a šport** |  |
| **Aktivita** | 3.1.1 | Organizovanie pravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | priebežne |
| 3.1.2 | Organizovanie nepravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | priebežne |
| 3.1.3 | Rekonštrukcia futbalového ihriska a rekonštrukcia telocvične | priebežne |
|  | 3.1.4 | Rozvoj cyklistickej infraštruktúry v obci (prístrešok pre cyklistov, budovanie cyklotrás) | priebežne |
| **Opatrenie č. 3.2** | | **Podpora a propagácia obce a regiónu** |  |
| **Aktivita** | 3.2.1 | Tvorba propagačno - prezentačných materiálov (časopisov, buletinov) | priebežne |
| 3.2.2 | Podpora a prezentácia tradičných remesiel a služieb na podujatiach s regionálnou alebo medzinárodnou účasťou | priebežne |
| 3.2.3 | Účasť obce na regionálnych projektoch propagácie regiónu | priebežne |
| **Ukazovatele** | | | Indikátor |
| **Aktivita** | 3.1.1 | Organizovanie pravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | Počet pravidelných podujatí |
| 3.1.2 | Organizovanie nepravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | Počet jednorázových podujatí |
| 3.1.3 | Rekonštrukcia futbalového ihriska a rekonštrukcia telocvične | Zrealizovaný projekt |
| 3.1.4 | Rozvoj cyklistickej infraštruktúry v obci (prístrešok pre cyklistov, budovanie cyklotrás) | Počet prístreškov, počet km cyklotrás |
| 3.2.1 | Tvorba propagačno - prezentačných materiálov (časopisov, buletinov) | Počet propagačných materiálov |
| 3.2.2 | Podpora a prezentácia tradičných remesiel a služieb na podujatiach s regionálnou alebo medzinárodnou účasťou | Počet stánkov s tradičnými výrobkami |
| 3.2.3 | Účasť obce na regionálnych projektoch propagácie regiónu | Počet projektov |

# Realizačná časť

Samotnú realizáciu PRO Topoľovka vykonáva podľa §12 Zákona NR SR   
č. 539/2008 Z.z. o podpore regionálneho rozvoja. Obec teda zabezpečuje a koordinuje vypracovanie a realizáciu Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce, pravidelne ho monitoruje a každoročne vyhodnocuje jeho plnenie, zabezpečuje súlad programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce s územnoplánovacou dokumentáciou, ak jej spracovanie vyžaduje osobitný predpis.

Realizačná časť Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka nadväzuje na predchádzajúce časti vo väzbe na aktivity a navrhované ukazovatele. Realizačná časť obsahuje popis úloh jednotlivých partnerov, popis inštitucionálneho a organizačného zabezpečenia, popis komunikačnej stratégie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce k jednotlivým cieľovým skupinám, systém monitorovania a hodnotenia a akčný plán s výhľadom na 2 roky.

## Inštitucionálne a organizačné zabezpečenie

Od úrovne a efektívnostiinštitucionálneho a organizačného zabezpečenia   
realizácie PRO závisí jeho úspech. Na ich plnenie je možné prizvať aj externých poradcov alebo agentúry, ktoré môžu urýchliť proces plnenia.

**Matica zodpovednosti a organizačné postupy plnenia Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja**:

Obec 1x ročne spracuje pripomienky členov pracovnej skupiny a v prípade zásadných pripomienok alebo návrhov zváži **aktualizáciu** Programu v závislosti na personálnych, firnančných a časových možnostiach obce

Finančné riadenie realizácie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja zabezpečuje **odborný referent pre ekonomiku** v súlade so schváleným rozpočtom obce a schválenými finančnými prostriedkami z európskych investičných a štrukturálnych fondov pre roky 2014-2020 ako aj dotačnými schémami.

**Obecné zastupiteľstvo** a **Komisie obecného zastupiteľstva** vo vzťahu   
k realizácii Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka plní nasledovné úlohy:

* schvaľuje Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja
* 1x ročne schvaľuje jeho plnenie a vyhodnocuje výsledky
* schvaľuje spolufinancovanie projektov financovaných z vlastných a doplnkových zdrojov
* 1x ročne schvaľuje hodnotiace a monitorovacie správy
* rozhoduje o zmenách a aktualizácii Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja

**Starosta** vo vzťahu k realizácii Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka plní nasledovné úlohy:

* riadi celý proces realizácie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce
* podpisuje uznesenia obecného zastupiteľstva, aktualizácií, akčných plánov a ďalších strategických dokumentov vo vzťahu k Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce
* vykonáva uznesenia a zastupuje obec vo vzťahu k štátnym orgánom a právnickým a fyzickým osobám

Matica zodpovednosti obce predstavuje schému kooperácie a zodpovedností pri efektívnom plnenívo vzťahu k realizácii Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce.

## Komunikačná stratégia

Z dotazníkového prieskumu pre samosprávy obcí a webstránky obce Topoľovka je zrejmé, že je zabezpečený priebežný tok informácií a v súlade s princípmi transparentnosti riadenia a hospodárenia obce potrebnými na zabezpečenie realizácie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce. Obec počíta s využitím externých služieb v rámci projektového cyklu ako je príprava projektovej dokumentácie, proces verejného obstarávania, dodávky služieb, tovarov a stavebných prác, príprava žiadostí o doplnkové zdroje financovania, externý manažment, odborné poradenstvo a technická podpora.

Obec Topoľovka si v rámci plnenia Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obcestanovila nasledovné úlohy pre plynulé zabezpečenie komunikačnej stratégie:

* pravidelná komunikácia s internými a externými pracovníkmi Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce
* zabezpečenie informovanosti obyvateľov o postupe realizácie a výsedkov Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce primeraným spôsobom
* zabezpečenie participácie neziskového sektora a verejnosti pri hodnotení dosiahnutých výsledkov
* zverejňovanie výsledkov realizácie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce na webstránke obce a prostredníctvom regionálnych médií
* vytvorenie podmienok pre zber nových infomácií, inšpirácií a návrhov

## Monitorovanie a hodnotenie

Hlavným cieľom monitorovania a hodnotenia procesu a dosiahnutých výsledkov bude získať komplexnú informáciu o plnení opatrení definovaných v Programe hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce. Obecný úrad v súčinnosti s externými pracovníkmi zabezpečí spracovanie monitorovacích a hodnotiacich správ na základe dosiahnutých merateľných ukazovateľov u jednotlivých projektov/aktivít. Uvedené správy budú predkladané obecnému zastupiteľstvu 1x ročne.

**Monitorovanie a hodnotenie** je priebežným procesom kontroly napĺňania nevrhnutých merateľných ukazovateľov, ktoré sa vzťahujú na jednotlivé projekty.

**Komplexné vyhodnotenie** je zamerané na plnenie špecifických cieľov Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce a vykonáva sa 2x za celé obdobie realizácie **a**to v strede a na konci sledovaného obdobia roku 2024. Správa je spracovaná na hodnotiacich podkladoch všetkých participujúcich aktérov.

Plán hodnotenia a monitorovania:

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| Typ sledovania | periodicita | dôvod |
| Monitorovanie a hodnotenie realizácie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce | 1x ročne | Vyplývajúce zo zákona č. 539/2008 o podpore regionálneho rozvoja |
| Komplexné vyhodnotenie celého Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce | 2 x za realizáciu, v strede obdobia a na konci realizácie | V súlade s napĺňaním špecifických cieľov |
| Mimoriadne hodnotenie plnenia častí Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce | Ad hoc | Pri viditeľnom odklone od stanovených cieľov |
| Mimoriadne hodnotenie plnenia Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce ako celku | Ad hoc | Na podnet rozhodnutia poslancov, obyvateľov, kontrolného orgánu obce a pod. |

## Akčný plán

**Súčasťou realizačnej časti** Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce je vypracovaný Akčný plán vo väzbe na schválené, jednotlivé prioritné oblasti, opatrenia a aktivity. Jeho nevyhnutnou súčasťou sú plánované náklady na ich realizáciu.

Tabuľka 25: Akčný plán aktivít

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Priorita č. 1** | | **Vytváranie podmienok pre rozvoj vzdelávania, podnikania, zamestnanosti a služieb občanom** | **Náklady na opatrenie v Eur** |
| **Opatrenie č. 1.1** | | **Zabezpečenie podmienok pre kvalitné vzdelávanie** |  |
| **Aktivita** | 1.1.1 | Zabezpečenie finančných zdrojov na činnosť predprimárneho a primárneho vzdelávania a školskej jedálne | 6000 |
| 1.1.2 | Finančný príspevok pre žiakov MŠ a ZŠ na rôzne kultúrne, športové a spoločenské súťaže a aktivity | 500 |
| 1.1.3 | Rozvoj a modernizácia obecnej knižnice | 500 |
| 1.1.4 | Modernizácia tried ZŠ a MŠ vrátane materiálno-technického vybavenia | 1000 |
| 1.1.5 | Zvyšovanie odbornej kvalifikácie pedagogických a nepedagogických zamestnancov | 100/rok |
| **Opatrenie č. 1.2** | | **Zvýšenie efektívnosti verejnej správy a služieb** |  |
| **Aktivita** | 1.2.1 | Elektronizácia služieb - e government (občania, podnikatelia, inštitúcie) | 1000/rok |
| 1.2.2 | Prevádzkovanie súčasnej webstránky obce podľa štandardov IS VS | 1000/rok |
| 1.2.3 | Rekonštrukcia obecného rozhlasu | 1500 |
| 1.2.4 | Monitoring a aktualizácia Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja obce | - |
| 1.2.5 | Aktualizácia VZN a smerníc v rámci platnej legislatívy | - |
| 1.2.6 | Vypracovanie územného plánu obce | 6000 |
| **Opatrenie č. 1.3** | | **Sociálna politika obce** |  |
| **Aktivita** | 1.3.1 | Prevádzkovanie denného stacionára, opatrovateľských služieb a stravovania pre odkázaných občanov | podľa PD |
| 1.3.2 | Podpora aktivít na znižovanie nezamestnanosti (aktivačné práce a iné formy) | 2000 |
| **Opatrenie č. 1.4** | | **Skvalitnenie a rozšírenie občianskej vybavenosti** |  |
| **Aktivita** | 1.4.1 | Rozšírenie bytového a domového fondu | podľa PD |
| **Opatrenie č. 1.5** | | **Rozvoj podnikateľských aktivít a samozamestnávanie obyvateľstva** |  |
| **Aktivita** | 1.5.1 | Podpora pôsobenia podnikateľského združenia v obci – zvýhodnenie začínajúcich podnikateľov formou zníženého prenájmu obecných priestorov alebo pozemkov a ďalších poplatkov | 2000 |
| **Priorita č.2** | | **Dobudovanie infraštruktúry v obci a skvalitňovanie životného prostredia** |  |
| **Opatrenie č. 2.1** | | **Zlepšenie základnej infraštruktúry** |  |
| **Aktivita** | 2.1.1 | Rekonštrukcia miestnych komunikácií v obci Topoľovka | 80000 |
| 2.1.2 | Úprava a údržba verejných priestranstiev | 3000 |
| 2.1.3 | Zriadenie kamerového a varovného systému | 35000 |
| 2.1.4 | Modernizácia (rekonštrukcia) verejného osvetlenia | 10000 |
| **Opatrenie č. 2.2** | | **Zníženie energetickej náročnosti verejných budov** |  |
|  | 2.2.1 | Dom smútku - rekonštrukcia | 80000 |
| 2.2.2 | Zateplenie OcÚ a KD s využitím OZE | 120000 |
| **Opatrenie č. 2.3** | | **Skvalitnenie podmienok v oblasti odpadového hospodárstva** |  |
| **Aktivita** | 2.3.1 | Zvýšenie počtu separačných kontajnerov a činností súvisiacich s osvetou a propagáciou separácie | 500/rok |
| 2.3.2 | Zvyšovanie právneho vedomia obyvateľov v oblasti odpadového hospodárstva a separovaného zberu | 100/rok |
| 2.3.3 | Monitoring a odstránenie čiernych skládok | - |
| **Opatrenie č. 2.4** | | **Zlepšenie podmienok v rámci protipovodňových aktivít v obci** |  |
| **Aktivita** | 2.4.1 | Úprava a regulácia potoku Lieskovčík | Zámer, podľa PD |
| 2.4.2 | Spolupráca na zvýšení efektívnosti protipovodňových opatrení rybníka v lokalite Hrabina a rozšírenie účelu jeho využitia, ktorého vlastníkom je urbárska spoločnosť | Zámer, podľa PD |
| **Priorita č. 3** | | **Zvýšenie kvality kultúrneho, športového a spoločenského života v obci, zviditeľnenie obce** |  |
| **Opatrenie č. 3.1** | | **Skvalitnenie podmienok pre kultúrne podujatia a šport** |  |
| **Aktivita** | 3.1.1 | Organizovanie pravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | 5000/rok |
| 3.1.2 | Organizovanie nepravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | 1000/rok |
| 3.1.3 | Rekonštrukcia futbalového ihriska a rekonštrukcia telocvične | Zámer, podľa PD |
|  | 3.1.4 | Rozvoj cyklistickej infraštruktúry v obci (prístrešok pre cyklistov, budovanie cyklotrás) | podľa PD |
| **Opatrenie č. 3.2** | | **Podpora a propagácia obce a regiónu** |  |
| **Aktivita** | 3.2.1 | Tvorba propagačno - prezentačných materiálov (časopisov, buletinov) | 500/rok |
| 3.2.2 | Podpora a prezentácia tradičných remesiel a služieb na podujatiach s regionálnou alebo medzinárodnou účasťou | 1000 |
| 3.2.3 | Účasť obce na regionálnych projektoch propagácie regiónu | Podľa ponuky |

# Finančná časť

Finančná časť Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce je zostavná z finančného rámca na realizáciu, ktorý je súčasťou modelu doplnkového financovania jednotlivých opatrení, aktivít/projektov.

## Indikatávny finančný plán na celú realizáciu Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce

V zmysle Zákona č. 583/2004 Z.z. v znení neskorších predpisov o rozpočtových pravidlách územnej samosprávy obec môže na financovanie rozvojových projektov použiť nasledovné príjmy rozpočtu obce:

a/ výnosy miestnych daní a poplatkov podľa osobitného predpisu

b/ nedaňové príjmy z vlastníctva a z prevodu vlastníctva majetku obce a z činnosti obce a jej rozočtových organizácií podľa toho alebo osobitného zákona

c/ výnosy z finančných prostriedkov obce

d/ sankcie za porušenie finančnej disciplíny uložené obcou

e/ dary a výnosy dobrovoľných zbierok v prospech obce

f/ podiely na daniach v správe štátu podľa osobitného predpisu

g/dotácie zo štátneho rozpočtu na úhradu nákladov preneseného výkonu štatnej správy v súlade so zákonom o štátnom rozpočte na príslušný rozpočtový ro a dotácie zo štátnych fondov

h/ ďalšie dotácie zo štátneho rozpočtu v súlade so zákonom o štátnom rozpočte na príslušný rozpočtový rok

i/ účelové dotácie z rozpočtu vyššieho územného celku alebo z rozpočtu inej obce na realizáciu zmlúv podľa osobitných predpisov

j/ prostriedky z Európskej únie a iné prostriedky zo zahraničia poskytnuté na konkrétny účel

k/ iné príjmy ustanovené osobitnými predpismi

Obec môže na plnenie svojich úloh použiť aj:

* prostriedky mimorozpočtových peňažných fondov (ďalej len „peňažné fondy“)
* zisk z podnikateľskej činnosti
* návratné zdroje financovania
* združené prostriedky (Národná rada SR, 2004)

Tabuľka 26: Tabuľka model doplnkového financovania

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| **Priorita č. 1** | | **Vytváranie podmienok pre rozvoj vzdelávania, podnikania, zamestnanosti a služieb občanom** | **Zdroj financovania** | **Doplnkový zdroj financovania** |
| **Opatrenie č. 1.1** | | **Zabezpečenie podmienok pre kvalitné vzdelávanie** |  |  |
| **Aktivita** | 1.1.1 | Zabezpečenie finančných zdrojov na činnosť predprimárneho a primárneho vzdelávania a školskej jedálne | Vlastné zdroje | MŠ SR |
| 1.1.2 | Finančný príspevok pre žiakov MŠ a ZŠ na rôzne kultúrne, športové a spoločenské súťaže a aktivity | Vlastné zdroje | MK SR, MŠ SR |
| 1.1.3 | Rozvoj a modernizácia obecnej knižnice | Vlastné zdroje | Fond na podporu umenia |
| 1.1.4 | Modernizácia tried ZŠ a MŠ vrátane materiálno-technického vybavenia | Vlastné zdroje | MŠ SR, IROP |
| 1.1.5 | Zvyšovanie odbornej kvalifikácie pedagogických a nepedagogických zamestnancov | Vlastné zdroje | MŠ SR |
| **Opatrenie č. 1.2** | | **Zvýšenie efektívnosti verejnej správy a služieb** |  |  |
| **Aktivita** | 1.2.1 | Elektronizácia služieb - e government (občania, podnikatelia, inštitúcie) | Vlastné zdroje | ZMOS, DCOM, OP EVS |
| 1.2.2 | Prevádzkovanie súčasnej webstránky obce podľa štandardov IS VS | Vlastné zdroje | OP EVS |
| 1.2.3 | Rekonštrukcia obecného rozhlasu | Vlastné zdroje | IROP |
| 1.2.4 | Monitoring a aktualizácia Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja obce | Vlastné zdroje |  |
| 1.2.5 | Aktualizácia VZN a smerníc v rámci platnej legislatívy | Vlastné zdroje |  |
| 1.2.6 | Vypracovanie územného plánu obce | Vlastné zdroje | MVaRR SR |
| **Opatrenie č. 1.3** | | **Sociálna politika obce** |  |  |
| **Aktivita** | 1.3.1 | Prevádzkovanie denného stacionára, opatrovateľských služieb a stravovania pre odkázaných občanov | Vlastné zdroje | IROP, OP ĽZ |
| 1.3.2 | Podpora aktivít na znižovanie nezamestnanosti (aktivačné práce a iné formy) | Vlastné zdroje | OP ĽZ, UPSVaR, REP-AS |
| **Opatrenie č. 1.4** | | **Skvalitnenie a rozšírenie občianskej vybavenosti** |  |  |
| **Aktivita** | 1.4.1 | Rozšírenie bytového a domového fondu | Vlastné zdroje | ŠFRB |
| **Opatrenie č. 1.5** | | **Rozvoj podnikateľských aktivít a samozamestnávanie obyvateľstva** |  |  |
| **Aktivita** | 1.5.1 | Podpora pôsobenia podnikateľského združenia v obci – zvýhodnenie začínajúcich podnikateľov formou zníženého prenájmu obecných priestorov alebo pozemkov a ďalších poplatkov | Vlastné zdroje |  |
| **Priorita č.2** | | **Dobudovanie infraštruktúry v obci a skvalitňovanie životného prostredia** |  |  |
| **Opatrenie č. 2.1** | | **Zlepšenie základnej infraštruktúry** |  |  |
| **Aktivita** | 2.1.1 | Rekonštrukcia miestnych komunikácií v obci Topoľovka | PRV | Vlastné zdroje |
| 2.1.2 | Úprava a údržba verejných priestranstiev | Vlastné zdroje |  |
| 2.1.3 | Zriadenie kamerového a varovného systému | Vlastné zdroje | MV SR, PRV |
| 2.1.4 | Modernizácia (rekonštrukcia) verejného osvetlenia | Vlastné zdroje | MH SR |
| **Opatrenie č. 2.2** | | **Zníženie energetickej náročnosti verejných budov** |  |  |
|  | 2.2.1 | Dom smútku - rekonštrukcia | PRV | Vlastné zdroje |
| 2.2.2 | Zateplenie OcÚ a KD s využitím OZE | PRV | Vlastné zdroje |
| **Opatrenie č. 2.3** | | **Skvalitnenie podmienok v oblasti odpadového hospodárstva** |  |  |
| **Aktivita** | 2.3.1 | Zvýšenie počtu separačných kontajnerov a činností súvisiacich s osvetou a propagáciou separácie | Vlastné zdroje | OP KŽP, Environmentálny fond |
| 2.3.2 | Zvyšovanie právneho vedomia obyvateľov v oblasti odpadového hospodárstvaa separovaného zberu | Vlastné zdroje | OP KŽP, Environmentálny fond |
| 2.3.3 | Monitoring a odstránenie čiernych skládok | Vlastné zdroje | OP ĽZ, environmentálny fond |
| **Opatrenie č. 2.4** | | **Zlepšenie podmienok v rámci protipovodňových aktivít v obci** |  |  |
| **Aktivita** | 2.4.1 | Úprava a regulácia potoku Lieskovčík | Vlastné zdroje | IROP, OP KŽP, Environmentálny fond |
| 2.4.2 | Spolupráca na zvýšení efektívnosti protipovodňových opatrení rybníka v lokalite Hrabina a rozšírenie účelu jeho využitia, ktorého vlastníkom je urbárska spoločnosť | Vlastné zdroje | OP Rybné hospodárstvo |
| **Priorita č. 3** | | **Zvýšenie kvality kultúrneho, športového a spoločenského života v obci, zviditeľnenie obce** |  |  |
| **Opatrenie č. 3.1** | | **Skvalitnenie podmienok pre kultúrne podujatia a šport** |  |  |
| **Aktivita** | 3.1.1 | Organizovanie pravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | Vlastné zdroje | Cezhraničná spolupráca PL-SK |
| 3.1.2 | Organizovanie nepravidelných kultúrno - spoločenských podujatí v obci | Vlastné zdroje | Cezhraničná spolupráca PL-SK |
| 3.1.3 | Rekonštrukcia futbalového ihriska a rekonštrukcia telocvične | Vlastné zdroje | Dotácie MŠ SR |
|  | 3.1.4 | Rozvoj cyklistickej infraštruktúry v obci (prístrešok pre cyklistov, budovanie cyklotrás) | PRV | CLLD |
| **Opatrenie č. 3.2** | | **Podpora a propagácia obce a regiónu** |  |  |
| **Aktivita** | 3.2.1 | Tvorba propagačno - prezentačných materiálov (časopisov, buletinov) | Vlastné zdroje | Cezhraničná spolupráca PL-SK |
| 3.2.2 | Podpora a prezentácia tradičných remesiel a služieb na podujatiach s regionálnou alebo medzinárodnou účasťou | Vlastné zdroje | Cezhraničná spolupráca PL-SK |
| 3.2.3 | Účasť obce na regionálnych projektoch propagácie regiónu | Vlastné zdroje | Cezhraničná spolupráca PL-SK, SACR |

# Záver

Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce Topoľovka na roky 2016 – 2023 schválilo Obecné zastupiteľstvo v Topoľovkena svojom ....... riadnom zasadnutí dňa ......

Schválený Program hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obcebude zverejnený na internetovej stránke obce [www.Topoľovka.ocu.sk](http://www.jankovce.ocu.sk)

Dokument bol vypracovaný:

* v súlade s platnou legislatívou podľa zákona NR SR č. 309/2014 Z.z. o podpore regionálneho rozvoja, ktorým sa mení a dopĺňa zákon č. 539/2008 Z.z. a na základe platnej metodiky na spracovanie Programu hospodárskeho rozvoja a sociálneho rozvoja obce, verzia 2.0
* externou spoločnosťou LT Consult, s.r.o v súlade s objednávkou dňa ..
* v spolupráci so samosprávou, strategickými partnermi a verejnosťou prostredníctvom osobných stretnutí, dotazníkového prieskumu a webovej stránky

# Prílohy

## 

## Príloha č. 1 Vyhodnotenie dotazníka

V obci Topoľovka bol v období júl 2016 vykonaný dotazníkový prieskum názorov a podnetov zo strany obyvateľov na súčasný stav a ďalší rozvoj obce. Dotazník priniesol nasledovný výstup:

Charakteristika respondentov:

Dotazníkového prieskumu sa zúčastnilo 51 respondentov, z toho 29 (57%) žien a 22 (43%) mužov.

Najviac opýtaných 37% patrilo do vekovej skupiny od 31 do 60 rokov. 29 % tvorila skupina od 19-30 rokov. Skupinu nad 61 rokov rokov zastupovalo 22 % a do 18 rokov 12% respondentov.

Najviac 47% respondentov má ukončené úplné stredoškolské vzdelanie alebo vyučenie s maturitou. 22% respondentov tvoria obyvatelia vyučení bez maturity a 11% so základným vzdelaním. 20% opýtaných má vyššie vzdelanie (pomaturitné, bakalárske, vysokoškolské).

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Najvyššie dosiahnuté vzdelanie** | **počet** | **percentá** |
| základné | 5 | 10% |
| vyučenie bez maturity | 15 | 29% |
| vyučenie s maturitou alebo úplné stredoškolské vzdelanie | 19 | 37% |
| vyššie vzdelanie (pomaturitné, bakalárske, vysokoškolské) | 12 | 24% |

Najviac opýtaných obyvateľov bolo zamestnaných mimo obce (43%) a v obci bolo zamestnaných 4% respondentov. Druhou najpočetnejšou skupinou boli dôchodci (18%) a rovnaké percento tvorili aj žiaci/študenti. Na otázky odpovedalo   
8 nezamestnaných obyvateľov a 1 obyvateľ zamestnaný na aktivačné práce.

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Pozícia** | **počet** | **percentá** |
| žiak, študent | 9 | 18% |
| zamestnaný/á v obci | 2 | 4% |
| zamestnaný/á mimo obce | 22 | 43% |
| nezamestnaný/á | 8 | 16% |
| zamestnaný/á na aktivačné práce | 1 | 1% |
| som na dôchodku | 9 | 18% |
| SZČO | 0 | 0 |

Hlavné dôvody respondentov pre ich život v obci:

Ako hlavné dôvody svojho života v obci väčšina opýtaných uvádzala svoje miesto narodenia v obci Topoľovka (26). Ďalšími dôvodmi bolo prisťahovanie (20), vstup do manželstva (16) a práca v obci (5). 19 respondentov uviedlo ako dôvod pekného prostredia a vzťahu k životu na vidieku.

|  |  |
| --- | --- |
| Narodila/a som sa tu | 26 odpovedí |
| Vyrastal/a som tu | 20 odpovedí |
| Priženil/privydala som sa | 16 odpovedí |
| Mám tu prácu | 5 odpovedí |
| Pekné prostredie/ páči sa mi život na vidieku | 19 odpovedí |
| Nemám inú možnosť | 0 odpovedí |

Úroveň občianskej občianskej angažovanosti a participácie respondentov:

Z nižšie uvedených odpovedí je zrejmé, že vzorka obyvateľov, ktorá dotazník vyplnila, patrí do kategórie aktívnejších obyvateľov obce. Väčšina odpovedí bola v kategórii pravidelnej účasti na voľbách samosprávy, v prejavovaní záujmu o ďalší rozvoj obce a zapájania sa do jej aktivít. Zasadnutí obecného zastupiteľstva sa väčšina opýtaných nikdy nezúčastňuje a väčšina opýtaných len občas komunikuje so starostom alebo poslancami o svojich požiadavkách týkajúcich sa života v obci.

Zapájate sa do volieb starostu a poslancov obecného zastupiteľstva?

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **vždy** | **občas** | **nikdy** | **Nie som plnoletý/á** |
| 33 | 12 | 1 | 5 |

Zúčastňujete sa na zasadnutí obecného zastupiteľstva?

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **vždy** | **občas** | **nikdy** |
| 2 | 16 | 33 |

Hovoríte o svojich názoroch a požiadavkách na život v obci so starostom alebo

poslancami?

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **vždy** | **občas** | **nikdy** |
| 6 | 29 | 16 |

Zaujímate sa o všestranný rozvoj obce a o jej smerovanie v ďalších rokoch?

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **vždy** | **občas** | **nikdy** |
| 24 | 26 | 1 |

Zapájate sa do aktivít poriadaných obcou?

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **vždy** | **občas** | **nikdy** |
| 15 | 33 | 3 |

**ĎALŠIE ODPOVEDE RESPONDENTOV:**

Čo vám život v obci najviac znepríjemňuje?

Najvyšší počet - 30% respondentov odpovedalo, že najviac by v obci uvítali viac kultúrnych, športových alebo spoločenských podujatí. 19% opýtaných by uvítalo viac obchodov a služieb ale 15% uviedlo, že je spokojných so súčasným stavom. Chýbajúcu oddychovú zónu so zeleňou, lavičkami a ihriskom pre malé deti ako dôvod nespokojnosti nedostatokuviedlo 12% obyvateľov. Z ďalších dôvodov nespokojnosti respondenti uvádzali prašnú, škvárovú vedľajšiu cestu v obci (7%) , a zdravotnú starostlivosť. Ďalej nasledovali dôvody absencie sociálnej starostlivosti (3%) a čistoty v obci (1%).

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Odpoveď** | **počet** | **%** |
| nedostatok obchodov a služieb | 14 | 19% |
| zriedkavá autobusová doprava | 0 | 0% |
| chýbajúca zdravotná starostlivosť | 5 | 7% |
| chýbajúca sociálna starostlivosť | 2 | 3% |
| chýbajúca základná škola | 0 | 0% |
| chýbajúca materská škola | 0 | 0% |
| čistota v obci | 1 | 1% |
| bezpečnosť v obci | 4 | 6% |
| nie je nič, čo by mi život v obci znepríjemňovalo | 11 | 15% |
| chýbajúca oddychová zóna so zeleňou, lavičkami a ihriskom pre malé deti | 9 | 12% |
| nedostatok kultúrnych, športových alebo spoločenských podujatí | 22 | 30% |
| Iné: vedľajšia cesta, škvárová prašná cesta na konci ulice | 5 | 7% |

Sú vo vašej obci vytvorené dostatočné podmienky pre separovanie bytového alebo domového odpadu? (Napr. dostatok kontajnerov, pravidelný odvoz odpadu, umiestnenie kontajnerov,..)

Drvivá väčšina respondentov (96%) je spokojných s podmienkami v oblasti narábania s odpadom v obci, iba dvaja sa nevedeli k tejto téme vyjadriť.

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **áno** | **neviem** | **Nie, uveďte, čo by situáciu zlepšilo** |
| 49 | 2 | 0 |

Podľa vášho názoru, aké možnosti trávenia voľného času by mládež uvítala?

Podľa väčšiny (24%) respondentov by mládež najviac uvítala záujmové kluby, potom komunitné centrum pre rôzne tvorivé aktivity, ktoré by si sama navrhovala (20%) a kúpalisko alebo krytú plaváreň (16%). Verejnú WiFi sieť (miestnosť pre obyvateľov obce s možnosťou internetového pripojenia) predpokladá 18% opýtaných. 11% respondentov predpokladá, že mládež by preferovala ihrisko 10% respondentov sa vyjadrilo pre kultúrne podujatia (koncerty, divadlo, tanec ..) a 1 respondent nevedel odpovedať.

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Odpoveď** | **počet** | **%** |
| ihrisko | 14 | 11% |
| verejná WiFi sieť (miestnosť pre obyvateľov obce s možnosťou internetového pripojenia) | 23 | 18% |
| komunitné centrum pre rôzne tvorivé aktivity, ktoré by si mládež navrhovala | 25 | 20% |
| kúpalisko alebo krytá plaváreň | 20 | 16% |
| záujmové kluby | 30 | 24% |
| kultúrne podujatia (koncerty, divadlo, tanec ..) | 13 | 10% |
| neviem odpovedať | 1 | 1% |
| Iné | 0 | 0% |

Podľa vášho názoru, aké možnosti trávenia voľného času by dospelí obyvatelia uvítali?

Podľa názoru respondentov by dospelí obyvatelia obce z možností trávenia voľného času najviac privítali kultúrne akcie (28%), spoločenské podujatia a zábavy (23%), potom športové podujatia (20%).Pre záujmové združeniaa spolky sa vyjadrilo 15% opýtaných.  8% by uvítalo verejná WiFi sieť (miestnosť pre obyvateľov obce s možnosťou internetového pripojenia a 5% kúpalisko. Nevedel odpovedať 1 respondent.

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Odpoveď** | **počet** | **percentá** |
| športové podujatia | 23 | 20% |
| spoločenské podujatia a zábavy | 27 | 23% |
| kultúrne akcie (koncerty, divadlo, tanec...) | 32 | 28% |
| záujmové združenia, spolky | 17 | 15% |
| kúpalisko | 6 | 5% |
| verejná WiFi sieť (miestnosť pre obyvateľov obce s možnosťou internetového pripojenia) | 9 | 8% |
| neviem odpovedať | 1 | 1% |
| Iná možnosť | 0 | 0% |

Ktoré z nedostatkov v obci by ste riešili najskôr?

Za najväčšiu prioritu označilo 39% respondentov stav chodníkov a ciest. Ďalším naliehavým nedostatkom, ktorý je potrebné riešiť podľa 21% opýtaných, je životné prostredie. Voľnočasové aktivity vidí ako prioritu 12% respondentov a 11% obyvateľov si myslí, že je potrebné riešiť oddychovú zónu v obci. Medzi ďalšími prioritami boli zaradené vytvorenie podmienok pre podnikanie (5%), nedostatok bytov (4%), čistota v obci (3%) a sociálna starostlivosť o odkázaných ľudí (2%). Zdravotnú starostlivosť, nedostatok obchodov a služieb a bezpečnosť v obci označilo 1% opýtaných.

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Odpovede** | **počet** | **percentá** |
| nedostatok obchodov a služieb | 1 | 1% |
| zdravotná starostlivosť | 1 | 1% |
| sociálna starostlivosť o odkázaných ľudí | 2 | 2% |
| dostupnosť školských a predškolských zariadení | 0 | 0% |
| vytvorenie podmienok pre podnikanie | 5 | 5% |
| nedostatok bytov | 4 | 4% |
| čistota v obci | 3 | 3% |
| osvetlenie | 1 | 1% |
| životné prostredie | 21 | 20% |
| dopravnú situáciu | 0 | 0% |
| stav chodníkov a ciest | 40 | 39% |
| voľnočasové aktivity | 12 | 12% |
| bezpečnosť v obci | 1 | 1% |
| oddychové zóny | 11 | 11% |
| Iné: | 0 | 0% |

**Hodnotiace/bodovacie otázky:**

Ako sa vám v obci žije? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nespokojnosť a sedem hviezdičiek maximálnu spokojnosť.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| **1** | 0 |
| **2** | 0 |
| **3** | 1 |
| **4** | 5 |
| **5** | 9 |
| **6** | 28 |
| **7** | 8 |

Väčšina respondentov sa prikláňala k nadpriemernej spokojnosti, keďže 45 respondentov označilo viac ako 4 hviezdičky v 7 bodovom intervale. Najvyššiu možnú hodnotu 7 (maximálna spokojnosť) označilo 8 respondentov. Priemerné hodnotenie uviedlo 5 opýtaných. Najmenšie bodovanie 3 hviezdičky udelil jeden respondent.

Podľa vášho názoru, ako sa obec rozvíjala v posledných piatich rokoch? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nedostatočne a päť hviezdičiek výborne.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| 1 | 0 |
| 2 | 0 |
| 3 | 11 |
| 4 | 34 |
| 5 | 6 |

Respondenti za posledných 5 rokov vnímali rozvoj obce veľmi pozitívne. Podpriemerné hodnotenie neuviedol žiaden respondent a priemerné uviedlo 11 respondentov. Nadpriemerné hodnotenie udelilo 40 opýtaných.

Je v obci dostatok možností pre voľnočasové aktivity detí a mládeže? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nespokojnosť a päť hviezdičiek maximálnu spokojnosť.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| 1 | 1 |
| 2 | 3 |
| 3 | 17 |
| 4 | 21 |
| 5 | 9 |

Z odpovedí respondentov je zrejmé, že oblasť voľnočasových aktivít pre deti a mládež v obci spĺňa požiadavky obyvateľov. Podpriemerné hodnotenie uviedli iba 4 opýtaní a priemerné 17 opýtaných. Štvorbodové hodnotenie označilo 21 a najvyššie 9 reposndentov.

Je v obci dostatok možností pre trávenie voľného času dospelých obyvateľov obce ako spoločenské akcie, kultúra, šport? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nespokojnosť a päť hviezdičiek maximálnu spokojnosť.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| 1 | 0 |
| 2 | 1 |
| 3 | 26 |
| 4 | 22 |
| 5 | 2 |

Odpovede na rovnakú otázku týkajúcu sa dospelých obyvateľov rovnako poukazujú na spokojnosť. 24 obyvateľov uviedlo nadpriemerné hodnotenie, 26 priemerné a 1 obyvateľ ohodnotil svoju spokojnosť 2 hviezdičkami.

Aká je úroveň starostlivosti o zeleň, ihriská, verejné priestranstvá v obci? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nespokojnosť a päť hviezdičiek maximálnu spokojnosť.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| 1 | 0 |
| 2 | 3 |
| 3 | 11 |
| 4 | 7 |
| 5 | 30 |

So starostlivosťou o zeleň, ihriská, verejné priestranstvá v obci je väčšina respondentov (37) nadpriemerne spokojná. Priemerne spokojní sú 11 opýtaní a 3 uviedli dvojbodové hodnotenie.

Aká je dostupnosť stavebných pozemkov v obci? Ohodnoťte hviezdičkou, pričom jedna hviezdička znamená nespokojnosť a päť hviezdičiek maximálnu spokojnosť. Ak sa o stavebný pozemok nezaujímate, prejdite k ďalšej otázke.

|  |  |
| --- | --- |
| **hodnotenie - počet hviezdičiek** | **počet odpovedí** |
| 1 | 3 |
| 2 | 3 |
| 3 | 4 |
| 4 | 1 |
| 5 | 1 |

S touto oblasťou má skúsenosť iba 12 účastníkov prieskumu. Podľa respondentov nie je dostupnosť stavebných pozemkov v obci Topoľovka uspokojivá. Traja opýtaní uviedli najnižšie a druhé najnižšie ohodnotenie. Najviac (4) respondentov označilo priemernú, dvaja nadpriemernú spokojnosť s dostupnosťou stavebných pozemkov.